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. connected with British Ministyy of Supply, esncerming tuhninlutea-
_mation furnished by Fuchs to the Béviet Goverment, The information Fuehs
gave to Dr. Perrin concerning Ms disclosures to the Soviet Govermment bas .
" been reviewsd by a Ocamittes of erm;nna:lmmhmhmimtb N
on policy of the Atomic Energy Commission, This
Committes Iz prepared a report contaiming in part an evaluation of the axtent
of informstion passed over by Muchs and an adstruct diary of those sonferenses °
and meetings on tharmomclesy weapons attended by Fuchs while at Ios Alamos.
It 1s believed the Presidext and you Wil be interested in this informations v
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Y - 99, Rr tte snalmticn of the Ios Llamos aspects the Cammities
bad the advios of Drs. Banley, Suith and Tellsr of the 1oe Alamos
Isbaratory. IV is spparent that the infarmatien regarding weapons wieh
Fushs turned over to the Russians was very emplsts. '

: *g8, Wth respect %o the Wrinity (pixtaniwm implosiom) typs = -
wapon, it is elesr timt the essentials of the bomd in sadequate detail were
turnad over either whils Fuchs wus at Ios Alamos or later. It Ssalse = -
apparent that eansiderable inforsatien ms turned over regarding gwo-4ype . .
wapons. - :"v\.;-:,é"‘.-' - ?“";'_,-.:.-s&"; N R T S

89, As fur ss mare o
Fuchs did not know at the time of his departure shat the actml - -
desigr of the Bandstone bombe would he, Bowever, he wmaa famillar with the
ideas and early epsrating designs of the composite and levitated dambs, IV
should be rectlled that Juodw® statas in
estomed scientist and that he participsted in all mjor omferences of the
. theoretienl division whils at Iss Alamos, It is ot clear from the Perria .-

. statement whether
. ar shether he gave atre than an fnd{ea
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, N uhun te the flssion process itself, excapt for swch specifie ufcnu-'

] © se the spontanscus fission problem (M 240). This mey possidly be - - - - .

- - Wummtm.nmmaummmwm

' - Russians Decsuse of Lthelr ewn efforts in this field, er because the imfor- .
mtion ms being furnished to them through ether sowroes. -

. “E. Qeners] - . AR L
o slic Detailed sxxainmstion of the Perrin repart and the documants
mentionad on the infarmation transmitted by Muchs P Lo
illominsting and has given in gensrel tarms & most walnadle susmary of the - - »%.
sitoation, Mturelly additiomal Questions oome to mind, Ib would be very . ‘-,
belpful in evaluating fully our presant position {f more detailed tecimios) : -

S informticn on trensmittals by Fucha eould be obtainad., Marti
- in which more detailed information would be wseful inolnde thermonuolear
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o, I the repart of Bay 3, 1946 en \he British Wission, Colonel
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lhcumn o . ,_”3 .
‘a. L AN 16 B W ‘sddressed the Interim

— Council on the opsrution of AP Site with partioular
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o (1000) Pirst meeting of the *Super?
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A " Nr. Bbmrd Teller sddreased the seeting and pave s brief ..

swmry of the subjeot matter deseribed in 1A Report

. B9e 551, Mo restated the physicsl econsideretions sad the -
design fugtors ef the proposed smbodiment intended to :
offest Shess considermtions, In sttandance were Nessrs, @ “
Task, Jusds, and m.
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29 Aprid 1946 (1000) Third mesting of the “Supar®
“Botiferenos, lnm? Netrepolis and Turkevich disoussed
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sumeriesl ealsulstions ca varicus phases of the "Super® ... =

arried eut on the *Biac® esloulator at Pidladelpids, - -

These soluticns ware for plane systems of infinite dimeneicns

and sxcluied the wall effects and the inverse Compion effect,
indi the

propesed deyign (Am 1A Beport B, 551). Though met complste,

39 April 1946 (1400) PFourth mesting of the *Supey®
oconference, Mr. nzldarmumdmu-emtuuﬁ.

saapression of the various materials, ¥r. Blwrd Teller
then addressed the meeting sn the experimental program -

- vhich was believed neosssary in the reparstien of a -
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", M amo) nm u-ung or the "Supu‘ m-.
Wr. Bimrd Teller presided. The mesting wms s genarsl
disonssion period eoncerming the possibility of pessceful
applisstions of the deuterim plwe deuterimm resstien. _,;.
Genersl schames ware proposed all of which were very fare - o
fetohed end presented mmerous prasties) diffiemlties. I» -
attandance were Messre. Muchs, Bretscher, and Task,t .. - .

ot -3. umylm,mmmnmmmnai
mﬂmtnmumﬂ,ls&.nbnua -

mmmmu.m.mm-
» the rediation acsident eccuring on 21 Eay 1946, iadiesting
o . ' that 30 eritiesl assemdly sxperimsnts were to be continsed
' , o antil safer sethods ware developed, and that the involved
, plutonius ephere Was 80 ®hot® that it will mot be handled . -
s T U e some tine, The main speakar was J. ¥, Stout em the .
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g F devalomments in slow explosives, particularly beriw - - G
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¥ A ~ Bre Yuchs wms present,’ « TV Ok
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Pramtn puidod at m cmuw comdl, hr.lom :

:  mentioning some charscteristics ozthoqchtua. ‘luehl:
- ~ . spske on the fission gross sestion of §238.

R gave & shart explamtion -tuwnmatmm (i
o *Alarm Clock® type Supers? A L

‘ '6. nmuﬁuﬁ.thtu'bouw'ml.ﬂuhoﬂdhmtd "’
that as early as april 12, 1944, 4in & mtent memcranimm an isplosica type
device containming deuterium and tritiue wes suggested, with the statemerxt .o
that the efficimmay of a meutran-dnduced chain reaction is grestly inereasad s -
by the action of mewtrons produeed in & thermormmclear resctiom fgnited by R
said fission chaia yeaction., 4t amcther point in the same patent memorsndum °
Sl there 1is s statenent tist the neatrons relsased in the thermomiclesr resctios
v A oan be utilised for producing fissions in the mss of fisslle material wsed
for igniting tbe thermemmclesr reactiocn and therety greatly incressing the
sffialency of the fission cmin reaction. Statenents and exanplas of sush
davices appesred in mapy drafts of the proposed yatent application en this )
subject which applicstion ws exscuted Yy the inventors ia August 1948. Figure
6¢tthtmnuuam1b.699&n1uuamadm“unﬂn
a . Vo . s 4 N r -_“. ; o

~ -~

statenant
; Wi
v S T
- ‘PPn-ﬁj.»_-g;;.-.‘ o sl S T D ‘)"(m .
; T . = r : ‘—,f-“';'a'" . Ly ?“:’boé ‘
H - -9k % T



M. 634,826 en umxwmn
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Laboratory. It is apparent thet the information regarding weapons which Cot
rnmnmdmruthom”m was nry uanc. _ LT

5 g, WA mpus $o the rrmw (pmmm upmm) typ.
vupm,Mhelmt.hatthcumthhotwomudcqunnwm .
Surped over eitber while Fuchs was at los Alamos or later, IS dsalse . . . . .
apparent that considersble information was Jurned over pegarding Mpo P
weapons, ' : : -

", htuﬁmwmluhntmmpmdmhmum

 sonoernad, Puchs did not know at the time of his departure what the actual

design af the Sanistons bombs would be, However, he was familier with the

" 4deas and sarly spersting designs of the esomposite and levitated boabe. IS8 =
7. . should bs resslled that Puchs' status in Lhe laberatory was that of a highly - .
" wstosmed scientist and that he partiocipated in all major ecotersnces of the -

Aheoretical divisiom while at Los Alemcs. It is not elear from the Perrin = =
statement whether Fucha turned over She idea of the levitsted bomb at R
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" - sxoerpts quoted in the Tab te this

o uchnolén' is oconosroed, including British wrk, h&l dhl nt 9Iu a M

reporis apparently £
sssontislly the 1deas ecntained in the report on the April, 1946 'luru" T
eonference at Los Alamoe (documents La 551 LA 575)3 he was ;
& prineip iel in Shis conferencs

”~

mcuon'mchcbmdxmuo -tnu Alsmos, 'nuothcrprucnm\\ "/

eonceived thernomelear weapon, u.un Clock!®* was pot known %0 ~of
Fuchs when he left Los Alanos Juul?&é) nor was 1t well known to eny Y
other mesbor af the British Wission. I j
*C, m:r_m.t.-m R A

v : R S R T A P
. . P, - .

w11, Officially Puchs had 1ittle iaformation concerning ether

- phases of the U; S, Project, e.g., the Hanford Projeact. (This is true of

all the zesders of the British mission as far as Hanford is mcmd.)

It would be pertinent to fmow what Fuchs gave awey of such additional .
informnsticn as he may have luarmed: From tiw Porrhupodotmuntm
it would appear that the information in this category shich ke turned ever
wss relatively minor, The possibility that Fuchs might have made additional
disclosures to the Iussians should, bawevar, be borns in aind, In addition
the extent of information concerning dhw U, 8. project mede available to0
Puchs as a resuld of the Technical Gooperastion Program should be considered.
Although the Perrin repord does pot indisate thees other sources of infere

S ‘mption be be anl.nd, 13 wcald be valusble to have m-um- utm - .
,';_ ﬂﬂl ”Mi “ __ _‘A_}.‘ ,. _:-;3}"‘:3»,. R ‘_‘ .

P e - . o~ 4 - A ’_‘_ '" 1» :- . ‘4"“

"12. The statements to Parrin indloste that as far as pm %
deal of informstion %o the Enssisms, - .i:-. ... : ¥ d

‘t':’- i-. '

" wIn the 'boastert mmmmuuswum«umu

Mh.
non-equilibrium tut serves to add s large sumber of nsutrens st an esrly
\ine of mmmnmmumummw
malear offic . : . ) »
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.-;-i 'n. ltmmd that h&nmwtrm-iudmtnfmtm
' _nhun §0 the fiselon process Aleslf, except feor sush specifis htouauu
o8 the spontaneous fission problem (Pu 2{0). This msy posaidly be
mmnummsnmmmuummmwm
mmmum.-ncmmuuutuu.ummu»—
mmﬂummuutn-wowm. ,

T -u.. Md.hd axsmination of the Perrin npoﬂ @d the dm'
. mentioned on the information Sransmitted by Fuchs has proved very

1lluminsting and has given in general terus & most valuable susmary of llu
situation, Naturally additional questions caxs S0 maind, It would be very -
Mhn&haﬂutﬂhmmﬂpﬁﬁmﬂmhﬂﬂdh«hﬂu& .
jaformstion on transaittals by Puche could be obtained. Partieulsr areas

in which more datailed information would be useful fncluds thermomaclear
weapons, reactors and such diffusion plent problems as barrisrs, eonditioning,

R L

o= -(mzouummnmmwnr.l.o. Saith of Log Alamos .
. Laboratory, from his filse. w.uummatmnmmm
in this abstract) €

], Incuport mumus. 1946. tm colmolmto

‘ Najor General Qroves, on the subjest of partiaipation of British Mission
Parsonnel in the los Alaos program, ths following hdniul neetings are
Wum«umm&-munmm L C(ig‘)

A" - PO T W LM_M m Interin Ooueu was .ddrund ty B
oYl - c0 < < . . Fuche of the British Miseion on the theory of she el
% - AN M lr. uturioa nu M the nouu & v

;5—-\

SR Y Darel Fromsn spoks ah the m i R
11 sn the experimental data developed mm TR Ee

' o - Mm-cupmmmum-uuumw
g D Mmmmmmuugmd
-+ - platenimm snd ursaisa, Those sttending incladed -
mm,m,mk,mmtm u&

WW‘
.~ -5

y o
(~ wwassremy v SRS



mm&mmmmm-dw»..y
1ller on the posaidbility of Thermomelear yeactions ia - W
" water and slv, uhadia.gmm:n. Da»uhcr, nm,
Iut,ndlwm o , ‘
Dr.!r-dburypruudumhufh :
Counoll and discussed briefly the postponeasnt of Opers~ -
tion Croesroads, Norrison spoks et "Bresdsrs,¥ “Converters,?
"Power Files,® and the like., This tise Morrison 4id mob
pmmuotmtmuummmm.@’
Mmhm.ManﬁM'-_,-~ ) JRE

l -

e "R Ia the uporb of Iv 3 1956 e the British Iuaicn, col.ml
Sesman listed omral nuuuu ot Ihlch i, mu was in uundmu.
thu- u-u .
- <. oo s ,...';' @“f
fa, 6 lr. X, lobdnq nddrolnd the lntcrd.h '
il on the eperation of IP 8ite with partienlar:
referen:e to the processing of plutoniua from the nitrate
to the mstal ooxponent ror an Mo h-b num. hdu
and lu-k ntundod. - .
s My (1000) Pirst Mi.uotm 'anm o
GhE 0 srense, The mseting was held at Mr, Bradbury's ortuo. kS

Mr. Edward Teller addressed the mseting and gave a W

sunnary eof the subjest matter desorided in Li Repord -

, Bo. 551, Be restated the physical sonsiderations and tl- )
design factors of the proposed embodiment intended de¢

P . offect these sonsiderations. In attendanod were llouﬂ.@/ a_,

Tuck, Fuchs, end Bretsgher,

Y. %?_iil_ubé (1400) ammmetuu Bupere
' \ srende, Nr., Rdward Teller :‘ sided, Mr, B, Murwits Lt
wnmnmmu ia the ryuin-ozuoow

. e T and Gh - TNEX RAOEN ] 3 .
o e g 3 suggested the ignition of a =Juper® Eer o
' wm-phwdnhp proocess of fissiomabls

Co umsnmagmhlﬁ iiiun.
. »—‘:7{--' - <

P Lo~
-b> | |
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19 April 1946 (1000) - mmm of \ue’ -sqm- o - s
conferancs. MNeasre. Metropolis and Turkevich dlacussed .
sumeriosl ealsulations on various phases af the *Supert:. . _

- earrisd out en the "Enisc® caloulator st Philadelphia, -

_ These eolutions were for plane systems of infinite dimensions - .. f
and excluded the wall effects and the inverss Campton effest, '
tut nevertheless indicats the feasibility of the presently
proposed design (in LA Report No. 351), Though mot coaplets,
they indicste that f{un such a systea the deutarium plas =
dsuterium resstisn dullds wp t0 a substantial energy relesass.,

Ny Lansdorf discuased the compression properpies of . - .

i, deuterium and deuteriom plus tritium mixtures, From the

 sonsiderations of the sjustions of ptate and ,

‘e, W(u&) mmmdm-uw- N
. oconference, Mr, Lansdorf ocontimued his discussion on $he oo
L L0 eompression of the various saterials. Nr. Edward Teller 2 ‘:3‘. '
S L L@ . then sddressed the meeting on the experimental prograa . . -
R which was believed necessary in the preparstion of @ &+ ' ..+ 7 ... .
.77 - sgspeps® Ne mentioned s program for the stady of tbe M . -
©rcLiaiT U Mew peutrons released Sn the muclear reaction and the orees
7 - sectlona for various prucesses concerning these mtuuau
~ the materials employed is the “Super,® PFurthermore, the -
. warious reastions involved iu the "Super,® such as tritime
o phn m.m, helius pins dewtariun, hydrogen plas dlutorln.

%BESTBJCTED 1]
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_ proposed by Ulem, ete.

nuici inclades & mesting molvin‘ m&dcrcblc mpon datc n which .’
¥r. Puchs was tn lttoodlm B

i
1
-
E
s,
H
i
L

In cttandmu were )lcuu.
Bretecher nd nm. T T b ¥ 90

(moo) Fifth -oung d ﬂu !upor' conference. -

Mir, Edward Teller presided. The mesting was a gensral
disoussion period concerning the posaibility of peaceful
applications of the deuterium plus deuteriua reaction,

General schemes ware propossd all of which wers very far-

fotched and presented numercous prastical urnaawo. In -

tttcndmu wers Hum. mm, Brotachu-, and ‘l'uek.

' '3. thl.lM,ﬁohnd!deummu.yMM
mdnnpoﬂ.qmuuot&}ﬂ, W.utcuam %

R, 4
.v.,z‘-, -
e ¥

At she Interis Ganui.l Dr,

Bradbury mu briafly ea
the radiation acoident oceuring on 21 May 1946, mmuu

that no eritical assembly experiments were to de scontimued
until safeor methods were developed, and that the involved
platoniun sphere was 80 "hot® that 4t will not bs handled
for same time. The main speaksr wes J, ¥, Stout oa the
developments in plow explosives, particularly barima -

aitrate-plastic compositions, for uwee u explosive hnlu ST

Ir. ludu was pmm. "a. e YL A A

e ;-‘L"...- I KSR 3 +\_. a7

'L. An!.n o hb 2. 1966, Colnnu Bo-m'u nport on the lrlthh
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' 'Amrdhchtm !'QM, lr. Mhlponmny hpﬂd from
mumuuammb. . (74

RN On Nareh 6, 3947, aolml Ooe mrtad a Ms.u of -
- February 3, 1957. whioh was ‘m h: br. NMM of the Mﬁhh lhdn%) :

" The npeﬂ h a fellowss .. . . . QL

Froman wuud & the cmamsm Counoil, hrhuy K
mentioning soma charasteristics of the eyclotrom. Taschek

spoke on the fission cross secticn eof U238, Kichtayer

gsve 3 short explsnation of how this luht affect the

“Alarm Olook® Aype Super.t . . 4

"‘. In connection with the Ybooster! proponl, unbenldhuhd

'm*.uml;ulpruu, 1944, ia a pstent semorandus an implosion 4ype

device sontaining deuterium and tritiom was euggested, with ths statement
that the officisncy of a msutren-induced chain reaction is grestly ineressed -

" by She sction of msutroms produced in a thermomuslear reaction ignited Wy

said fission chaim reaction, At asother in the same patent memorandon
there $» & statament that the neutrons re ed in the thermormolear reaction
ean be wtilised for producing fisaions in the mase of Lisaile asterial used
for igniting the thermomuolaar resction snd thereby greatly incressing the
efficiency of the fission chain reastion. 3tatemsats and examples of such
devices asppeared in meny drafts ef the proposed patent application om this :
sudbject which applicstion was exscuted by the inventors im Awgust 1946, Funu

. & of Anat Applicaticn Serial Bo, 699.0964:Luluu nanmuum




0 = v, Jmp.nn R rmom.mcwmm'm.

Tt . N - : R ¢ e
. s o i <': \ to whea o Lol Sl
&-"" RN . &= . &0 R T, !
g ‘. Pty ] L " . FEN
W,D.G. - ST iy R ?»—A»,; ,
"»v"«" *
B
;

" The Pentagon .
Fashingten, P. C»

gl uuoalorhl lo. 630,826 s 13 n.m 1945
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pres mdrmmbbhiﬂmtmur!.um_ :
sections this mixture releasss at high temperatures and bt)é
densitiss neutrons produced in 4he Shermoumclear reaction

betwean denterium and Sritium nuclei. Soms of these
mtmunmummmuumum.mmum
-:mmummmmsmm,u
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Oﬂ‘ice Men”rzmdzmz . UNITED ,ATES GOVERNMENT ; .

o msnund) T om w i

PIO“ ) ‘. !. M -....:..._ '- A e s ,..4...._-_.‘..,. ::.-_ PIP - . X 7
SUBJBCT: , A i L aem

mm‘ - ‘ . B - PEEETI el
- : - . ._": -
DA S

Re.f.eruncc is made to your mormdun to tha m:ectar dated lﬁy 22y mew_____
1950 furnishing an evaluation by the Atomic Energy Commissimn of 1n£omat1m w.__._.
furnished to them in this sase, It was recammended that Iiaison check with /
m: to detemino if this avaluatiaz oould be disseminated to the following )

Rear Admiral Sidney W, Soucra, speeial ‘Copsultant to the Presidant;
Honorable Louis A, Johnson, The Secretary of Defense; .
Rear Admirg) Earl B. Stane,  USN, Directar, Armed Forces Security Agencys
w___‘._\l Brigadier General Carter W. Clarke, Chief, Army Security Agency; .
Mr. James s~ Jr., Executive Secretary, National Security Council;
Mr. Jack D. !leal, Associate Chief, Division of Security, State Department; .
/ Rear Admiral Roscoe H. Hillenkoetter, Director, Central Intelligence Aganen
Director of Intelligence, General Staff, Deparbment of the Army; . .
Directar of Naval Intelligences; °°
Director of Speclal Investigatims, The mspeetor General, Department \
of the Air Force; , ) : 6))
The Attorney Gmernl. ' s ‘

" ¥Mr, Francis Bammack, Act:!ng Director of Security, u.:c. was contacted on
May 23 and was asked if the Cmiasim had any objoctiol to the dissemination of

this informations | | (u) W

On the morning of May 25, Hammack advised that after d:lscnlsing the matter
with the Qenersz) Manager, the Commission had no objectiom to the dissemination to

the other agencles, He suggested that the agencies be informed that the mat
was from the Atomic Buergy Cammiasion and was classified, EU)

Updeadiodn , an

4

i q f JUN & 1950
M
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: To present to you an ovalmtion of thl mtion fumhbod oasn .

by mh. to the mmmu requested by us of tb Atmio Buergy Comnisgipne e

. uc'rs 'ffjf"jj ‘ S “‘ i '
A * Pursuagt € our request, tbn Atcnio Energy Oamiuian, by .tuoho%
. . l.ottor dated May 13, 1850, submitted an evaluation of the information vV
passed by Fuokhs a statement refleoting the extent of Fuohs! pcrtioipttipn
) in the Thernotinclear Weapon Progrem at lLos Alemoss 7The evaluation sets e
. forth the pertindwé portions of s report prepared by a Committes of Senfor =~
Responaibdle Buicﬁrl who reviewed the information in the statements of = . .
Puchs to James Skardon of MI-5 and Dr, Michael W. Perrin, British scientist, _
. The roview was mfde to determinesthe effeot of the Fuche disalosures on the .

) ~ ARC declessifloafiion polisy '

E g‘ - +
8%.‘2 B
@A i
AN 1
. 25 P

=5

£C ¢ 2}

EEn

WEs

"RTW

— S)e;;‘(
= . m extent ot Puohc’ Mioiption in ths work on thamnuoleu weapons
at Los Alamos is disounssed, and a list of mostings on this subjeot attends,

" Fuohs is set forthi It ia believed thet this refers
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I‘b uppnrs .that Fuohl did not pass s great deal of information
oonoerning pile teohmology, nor did he offiocially have any appreciable
information somserning the Hanford Projeot. It also appears that ohl N
pasted very little information relative to the fission process bt-’

RECOMMENDATION

It is recommended t&t a photostatio copy of the AEC letter of
May 19, 1980, and its enclosures be made available to Assistant Direstor
B« He Clegg in London. Attached for spproval is an sppropriste letter.

It is als0 reocxmended that Liaison ocheck with ths ARC to deter-
nmine if dissemination of this information, which it hes oclasasifled BSecret,
has been made to the agenscies receiving infomation from us on the Fuchs
case. If not, lLialson should determins whether the AEC objests to our dis- -
seminating the information to those agenoies which are:

Rear Admiral Bidney W. Sousrs, 8pscial Copsultant to the President;
Honorable Louis A. Jolmaon, The 8ecretary of Defensej

Rear Adniral Barl E, Stons, USK, Director, Armed Foroces Beocurity Agonoy:
Brigadier Gensral Carter W. Clarke, Chief, Army Security Agenoy; -

Mr. James S.1ay, Xr., Exeoutive Seoretary, MNetional SBecurity Cownoil;

Mr. Jack D, Neal, Associate Chisf, Division of Security,State Departmenty
Rear Admiral Roscos H. Hillenkoetter,Director, Central Intslligence Agenoy;
Direstor of Intelligence,General Staff, Dupnr‘!:nont of tho Armys

Direotor of Nawval Intelligence;

Direoctor of Special Im/utigntim, The Inlpootor Gomrtl ,Departnent

of the Alr ?orou
The Attorney General. -
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NOTICE

THE BEST COPIES OBTAINABLE ARE
INCLUDED IN THE REPRODUCTION
OF THE FILE. PAGES INCLUDED
THAT ARE BLURRED, LIGHT OR
OTHERWISE DIFFICULT TO READ
ARE THE RESULT OF THE CONDITION
AND OR COLOR OF THE ORIGINALS
PROVIDED. THESE ARE THE BEST
COPIES AVAILABLE.




SUBJECT: KLAUS FUCHS
FILE: 65-58805

SECTION: 33
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Oﬂ?ce Memworandume - uniteD sTaTes GOVERNMENT X

TO : MR, BELM . DATR: May 24, 1950 _J
. o 4 ;

FROM : D. K. Ladd . 3
' {

|

SUBJBCT: EMIL JULIUS KLAUS FUCHS : e
\f/ ESPIONAGE # R wieols
LT
. Treay
) marvo____
For record purposes, it might be noted that Measrs. ww
Belmont and Ladd conferred utth Mr. McInerney of the Criminal me.mm
Yivision and Mr, Filliam Foley with reference to the identi=- e _____
Omny

Sication of Harry Gold on the evening of May 23. They were
Jurnished with the information concerning the various meets
to which Gold has confessed. They were advised of Gold's J
confession orally and of the "tentative" identification by
Fuchs, They were further advised at this time that there was
no other corroboration and that undoubtedly it would be impossible

to bring Fuchs back as ¢ witness and, therefore, he should not Q\\

\

be considered as a witness in the case,

During the discussion, Messrs. Peyton Ford and Mr, Nichols~»
arrived. After considerable discussion, Mr. McInerney decided ,
that it would be desirable to proceed under Section 34 of Title 50, .,
Siling in Brooklyn, New York, ond having Gold immediately arratgned
in Philpodelphia. Accordingly, he telephonically contacted U. S. L
Attorney Vincent Keough in Brooklyn, told him to stand by and he 3
would be contacted by a Bureau Agent and that proseculion was being
authorized under the above sectiion, He and Mr, Ford subsequently

contacted Judge McGranery and asked him to be cuvailable for the

arraignment, . :
y &

s

D¥L:dad

ce - Mr, Van Loon
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Office

J‘ro' : ‘The D:Lrector
:.‘ rox : D M. Ladd

B!
SUBJECT: “roocasE %

ESPIONAGE -~
Bura su fils 65~58805

2 'UNITED STATES ‘GO ﬁ ENT
50 5/ ) P
- L)
ay’25, 1950

MEREIN 1S UNCLASSIFIED EXCERSs_
WHERE SHOWN OTHERWISE., i —
> é “oba. Top e

"l!—\'u\\. :m—'

l‘ﬁ

PURPOSE: R, P
.5, P /s A VIV IR o
To furnish you, in accordance with yo quest, a sumary of
i =\! the basic facta relating to the identification of Harry Gold as the
i . QN espionage contact in the Unitad States of Dr. Emil Julius Klaus Fuchs and J
Gold's confession in this regard. .

N
T W
| ~
;;:“ CKGROUND: | () Bl N
™~

1 g You will recall that informatién from indicated |
F: © that in 1944 Fuchs was tranamitting his espionage data on atomic energy to

an individ referred to e MGB first as ™Goose™ and later as firnaud® N
or "Arno.” rial indicated that "Goose® was intimatsly }
\_ acquainted waith the busi sctivitiss of Abraham Bro rted to

n and §
< § his Soviet superiors information concerning Brotiman cated
\

———

._J

-~

further that "Goose™ in late 1944 had selected "for hls work" the title,

*Problems of the Practical Application Under Production Conditions of tha
. - 1 Processes of the Temmal Diffusion of Gases.® "0oose" was contemplatin
_ -+ entering into contracts with various firms and setting up a lab%ratoz%.

e

A

1 & E
Hatﬂﬂal also indicated that the Sbvidtd-id givdn
. considaraty o concentating all espionage activity against atomic energy
77U ingtallations in the United States in the hands of ™Goose® but had deemsd

7k

L

../ such & practice inadvisable because it was too risky. The material also
&\ \/‘ indicated that "Goose™ had visited the home of Fuchs' sister in Cambridge,

y Massachuset ‘the latter part of 1944 in an effort to re-establish contact
¥ with Fuhs g3 [ ‘
/: \' \

N

You will recall that Fuchs during interview was ungbles or refused
to identify his American contact.: Hs furnished a very general description .
of the contact but could give very little detailed information which o f
useful in effecting the identification. Fuchs subsequently informedfMI~5
that“4t wae hi® impression that his contact in the United States was a f
generaf.‘i,on Amarican, might have been employed by a amall engineerin@ANULRD
concern, ani that ho could not, traval about freely but rather was fo ¢
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t0 take lsave from his work in order to keep his appointments with Fucha
‘in Sants Fe. Fuchs bad stated previocusly taLMI;geﬁrut his United Stataa@

‘  contact had some knowledge of chemistry,agd engificering, although he
definitely was not a nuclear phyaicis:i& :
]
v You will recall that Puchs admittad that he had hed several
meetings’with the American contact during 1944 and 1945. The first meetings

" were in New York. He later had meetings in Boston and {n about June and
September, 1945, had two meetings in Santa Fe, New Mexico. u

In an effort to identify thelSovist agent %Googe® various
investigative staps wers taken. Intensive investigation was initiated
of Abraham Brotiman and his various agsgocistes; inveatigation was under-~
takan to identify the document which "Goose®™ was allegedly preparing;
attempts ware mads to locate the laboratory which #Gooss® contsmplated
organizing; field offices covering possible residences of "Goose® raviewed
their security index cards for logical suspects; all available hotel
registrations in Santa Fe and Albuguwsrque during the pertinent pericd
in 1945 were obtained; available travel records were checked; investiga-
tiop was conducted to locate and interview other tenants in the apartment
house where Fuchs resided in New York City. All investigation was
directad towards idsntifying "Goose.® Photographs of hundreds of possibla
suspects, whose background generally fitted the meager details available
concerning 7Gocse? were exhibited to Robart and Kristel Heineman, as
well as to Fuchs. You will recall that Fuchs tentatively identified Joseph
Armold Robbing as his United States contact, and an intensive investigation
of Robbing was immedlately ingtituted. It is of interest to note that
agents who have viewed both Robbins and Gold edvise there 1s a striking
gimilpr yaical appearance and marnerisms betwesn Robbins and Earry

o G TOP-SEGRET

Harry Gold first came to the attention of this Buresu on May 29,
1947, when Bureau Agents conducted an interview of pAbraham Brothman in
Naw York City. Brothman had been implicated in Soviet espionaga by
Elizebeth T. Bentlay in November, 1945, and intensively investigated
thereafter. Brothman admitted zcquaintanceship with Jacob Golos and
Bentley, saying he knew the latter as ™elen,® and confirmed Bentley's )/L—
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allegationa thet he had turned over to Golos and later to her certain
blueprints. Brotiman continued that Bentley last visited his office
samstime in 1940 after which an individugl naned Harry Gold came to his
office, introduced himself as a repressntative of Golos and thsreafter
periodically picked up blueprints fram Brothman. These blusprints
8llegedly pertaimed to designs for industrial chemical machinery.
Brothman then declared to interviewing agents as of the date of the
interview (May 29, 1947) Gold was employed by him as a chemist in his
lsboratory in Queens, New York City. %

On interview by Bureau Agents on May 2§, 1947, Gold atated he
was born December 12, 1910, in Switzerland; that he had come to the
United States in 1914 with his parents, Sam Gold and Celis Gold, both .
of wham were born in Russis. Gold stated his parents entered the United
States under the name of Golodnitsky but changed their name at the time
of naturalization. 7/(,

- Gold stated he was employed intermittently by the Pennsylvania
Sugar Company, Philadelphia, Pennsylvania, from 1929 until February, 1946,
when he assumed employment with Abraham Brothman in the concern known as
A, Brothman Associates, 85~03 57th Avenue, Elmhurst, L.I., New York.
Gold stated that at a meeting of the American Chemical Socisty in
Philadelphia in October, 1940, he was introduced by Carter Hoodless, a
colleagus in the Pennsylvania Suger Campany and who is now daceased, to
one John Golush or Golish. Gold immediately identified a photograph of
Jdacob Golos as identical with this individual. Aftsr the above-described
introduction Gold and Golos spant several hours in s Philadelphia
restaurant, during which time, according to Gold, Golos rapresentad
himgelf as having conmnections with some individuzls in an unnamed foreign
country and also as having connections with Abrahem Brotiman, who, Golos
said, was then turning over to him certain blusprints relating to the
chemical industry. Gold contendad that Golos told him that it was
necessary that he have a gqualified chemist who could travel to New York
City, pick up blueprints fram Brothman and thereafter avaluste them fram
a chemist's standpoint. Gold denled that any financisl arrangement
whatsoaver was entersd into by himself and Golos with regpect to com=
pensation for the services to be performed. 7{ -

Gold then related that he introduced hinself to Brothman over
the telaphone from Philadelphia, and a week or two later, which would place

/
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it in November, 1940, Gold met Brothman for the first tims in a New

York City restaurant, on which. occasion Brothman turned over blusprints

to him. Ho stated thnt for the next six months he made viaita to New
York City on the average of every three weeks, always in the evening in-
asmuch as he had to tend to his Job in the daytime, and saw Brothman

and received blueprints from him on each of those occasions. Gold
declared furthar that during this period when he was traveling to New
York to sse Brothman, he receivsd four or five telaphone calls fraw Golos,
during which the latter would state that he and Gold would have to get
together shortly but Gold stated such meetings naver materiglized. He
placed the date of his last phona call from Golos as May, 1941, and denisd
that he had ever heard anything further fram him. Gold said that during
the course of his contacts with Brotiman, the latter becams friendly with
him and evinced an interest in employing him as a chemist. Brothman gave
him several odd jobs to perform and compensated him for such work. Gold
declared that he finally yielded to Brothman's desires for him to go to
work f%roﬂman and sssumed full-time employment with him on February 1,
1946.

: In an effort to locate some of the bluaprints which Gold receivad
from Brothman and which Gold said might still be in his Philadelphia
regsidance, agents-visited the Gold home at 6823 Kindred Street, Philadelphia,
on May 31, 1947, and Gold on that occasion searched his personal effects
but found no blueprints and concluded that he had thrown them all away in
1944 when the family moved. U{_

Gold was briefly reinterviewed on June 11, 1947, in an attempt to
secure details regarding Carter Hoodless who, he said, had introduced him
to Golos, but he was unable to furnish any information of valus, inasmuch
as Hoodless had died in 1942 and his wife's whereabouts were unknown to Gold. Lf_

On July 31, 1947, Gold testified under subpoena before a Special
Fedsral Crand Jury in the Southern District of New York. You will recall
that this is the Grand Jury to which evidence was presented by Messrs.
T. V. Quinn and T. J. Donegan stemming out of the Bentley disclosures.
Yassrs. Quinn and Donegan advised confidentially that Gold testifisd to the
same infomation that he had furnished Bureau Agents on interview. Z,L

On June 5, 1947, a photoégraph of Harry Gold was exhibited to
Elizabeth T. Bentley, who was unable to recognize it.
.
/
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Based upon information received from nd the
information in Bureau files as set forth above, wag believed highly
probable that the Soviet agent "Goose? was an assoclate of Abraham
Brothman, 48 indicated above, intensive investigation was imitiated of
Brotimas amd his associates, The defiaite posaibility that "Googseh yus
idenvical witih Harry Gold was pointed out to you in & mesmorandum dated
April 26, 1950 which recommended jnteyviews with Srothmam ard aix of his

associates, including Harry Gold'.Mi' ;

The field was instructed by letter dated May 1, 1950 to conduct
this series of interviews simultaneously, Z{

These interviews were held up pending the development of a
confidential source with access to Brothmant!s office, This source provided
on May 6, 1950 a typewritten document, the title of which was obliterated,
but the cemtants of which referred to the industrial applicetlon of & process
of therral diffusion. This document was considered of extreme significance
inasgmuch ss ils contents appe olnclide very closely with the tople
described hereimbefore which "Gooﬂad chosen nfor his work,.

This typewritten document di not bear the name of ita author nor
was there any other readily apparent mamner in which to determine the identity
of its author. Y,

The interviews with these individuals were begun on My 15 and 16,
_1950,_. While-they provided considerable information of interest, with the
exception of the interviews with Brothmsn and Goid, they did not provids
informatlon implicating anycens in Sovist espiomge.

Harry Gold was interviewed om May 15, 1950, at which time his
2sneral knowledge of the activities of Abraham Brothman was cbtained. The
interview was discontinued when it was necessary for Gold to return to +
hospital where his Job required constant attention, Accordingly, for his
convenience, arrangements were made to contimue the interview on the evening
of May 19, 19504 ‘.—d’

Based upon the review of the results of the interview with Gold on
May 15, 1950, the fleld on May 19th was advised that efforts should be made to
obtain Goldrs written consent to an examination of all his effects. ‘%

Interview of Gold was resumed on May 19, 1950, at which time he was
questioned in the Philadeliphia Office from 6120 PM to 13115 AYM May 20, 1950 Gold A
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reiterated the story he had given Agents om May 29, 1947 concerning

the circumstances surrounding his meeting Golos and Brothmam., Gold gave
detailed information concerning his travels during the pertiment time and it
is noted that he denied ever having traveled west of the Mississippi River
and, likewise, demied krowing Fuchs although he did recognize his picture
which had appeared in the newspapers.

Interview of Gold was resumed on May 20, 1950 at 6305 PM in the
Philadelphia Office, but was limited inasmuch as Gold was fatigued from .
the interviews conducted the previous evening., Although the lnterview om
May 20, 1950 was not productive, Gold did conseat to a resumptiom of the
interview on May 21, 1950 and to & search of his residence on May 22, 1950¢ i/

On May 21, 1950 Gold was reinterviewed from 3:30 PM until 7:20 PM
and he contimued to deny any associatiomn or acqusintance with Fuchs. He did
admit that ln connection with his thermal diffusion process he considered opening
a small laboratory himself and, if succeasful, would them contact & number of
companies to interest them in the processs, On the occasion of this interview
motion pletures and still photographs of Gold were taken with his permission
and arrangements were made to resume the interview on May 22, 1950. Z(.

On the morning of May 22, 1950 interview of Gold was resumed. &
saarch of his premises, with his consent, was immediately conducted, during
the course of which Agents located certain materdial which did not fit in with
the story he had previously related. Specifically, there were found a Pennsylvania
railroad schedule, reflecting a possible trip to Montreal; a letter from the
Pennsylvania Sugar Company, stating that the $500 loan of Gold had been repaid;
and, finally, in back of the boocks in the bookcase a circular concerning Santa Pe,
New Mexico, of the type put out by the Chambar of Commerce.

A3 each one of these items was found, Gold was questioned amd upon
finding the last item it was suggested to him that he rmlght as well come clean.®
gold hesitated and then made the statement that he was the one who had received i
the information from Dr. Puchs, Gold stated that he would give & complete :
confession. Gold admitted that he had been in contact with Fuchs on & number
of occasions, commencing early in 1944 im New York City and contiming
untll September . 1945, when he lsat saw Fuchs im Santa Fe, lew yexico. (L.

A copy of Goldts confessiom is attached. L

..
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In comnection with the current interview of Fuchs im London,
atill and movie photogrephs of Gold had been surreptitiously cbtained for
display to Puchs, Prewvigusly, Fuchs &nd Robert and Eristel Heimsman
had falled to recogaize a photograph of Geld. Om Mey 20, 1950 Fuchs was
shown the new still photographs of Gold snd he did not identify them, though
he stated he could not reject them. Onr May 22, 1950 Fuchs viewed three
repeat showings of the moving plctures of Gold, after which he atated that
Cold waa very likely his contact in the United States.

It will be noted that thie information was received by cable at
11:08 AN May 22, 1950, while Gold had first admitted his egpiomage activity
at approximately 10145 AM the sasme day. 2{

Advice was received by cable today (May 25th) that the photographs
which were taken on May 21, 1950 at the Philadelphis 0ffice and which were
flown to lLondom by a commercial pilot on May 23, 1950, had beem viewed by Fuchs
and he had made a positive identification of Gold as being his American
contact,

It i8 interesting to note that during the interview with Gold, he
indicated that at his first contact with Fuchs im New York im 1944 Fuchs was
to carry ia his hand as one of the means of identification a handball. In
later interviews with Fuchs, he indicated that a tennis ball, instead of a
handball, was used as a means of identification &t the first meeting with

Golde A

You will recall that the prosecutive situation, im view of
Gold!s sdmissions, was discussed with Mesars, Ford, McIrerney and Foley, of
the Department, om the late aftermoon of Mey 23, 1950, The Nepartment decidad
to proceed agaimst Gold under Sectiom 34, Title 50, U. S. Code, charging a
conspiracy to viclate Subsection (a) of Sectiom 32, Title 50, Assistant
Attorney Gemeral McInernsy drew the complaint, the contents of which were:
telephonically furnished toc the New York Division with instructioms that am
Agent sweer to 1t in the Eastern Dlstrict of New York. Warrart for Gold
was issued later that evening and he was arraigned before U, 5. Dietrict Judge
James P, McGranery in Philadelphia at 10145 PM om May 23, 1950. On the
recommendation of the Department, bail was set at 3100,000 and Judge McGranery
set June 12, 1950 as the date for the further hearing. 0old was committed to
jail in default of bail.“7( ;

9
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: It 18 to be noted that on May 22, 1950, Gold had exscuted a
statement in the presence of Agents in which he recited his desire to
furnish voluntarily and of hi® own free will, to Special Agente of thse
FBI, certain information he possezsed and that for that purpose,

bad reguested Agents to make arrangements so that he could remain with
them for & period of several days, which he eastimated would be necessary
for him to furnish all infarmation of interest.

At the present tlme we are malding all possible e.fforts to
corrcborate Gold’s stary., Ieads are being set out by telephons and
teletype. In sddition, efforts ere under way to effect an identification
of Gold!s esplonage associates presently known only under obviously assumed
or cover names. /A,

Atrahsm Brothman is still being interviewed and intensive investigation
of him will be continued. 7

It should be noted that the Albuguergque Office has located a
registration card at the Hiltan Hotel, Albuquerque, New Mexico, bearing
the name Harry Gold, 5032 Boudinot Avenue, Fhiladelphia 24, showing registration
in September, 1945 (the exact date is not yet available), in Roam 52). This
card re“ﬁ'ecta Goldta business association as A.B.A. laboratories, New York
Cityo

This card will be éfforded examination in the FBI laboratory to
determine if it is in the handwriting of Barry Gold. The A.B.A. Iaboratories,
of course, ie the firm operated by Brothman in 1945. (/.

At the present time we are attempting to retain the confidence
of Gold and to make arrangements for further interviews with him. It will be
noted that the attorney (Aaron Miller) selected by Gold advised the Philadelphia
Office on May 24, 1950, that after conferring with Gold, he does not desire
to remresent hin. He stated he was of the opinion that Gold would need an
attornsy of more ability and stature than he, and, further, he did not want to
get mixed up in a case of this type. A_

Tt should also be noted that a file check made with G-2, ONI,
OSI and State Department on Harry Gold, with aliases, has reflected that
they have no information concerning him. 7/,

ACTION A

None. The above is far 761::- information. A/
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Mr. Jack I Beal

ALyt o INSD
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Deparbasnt of Sbate Bty Gl
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Washingbon, Ds C»
John Bigar Hoowar, Director
Pedersl Burvas of Mvestigation

o {Imw
RAIL JULIUS KLAUS FUCHS eumeiiied
BSPIONAGE = R Beclessly mp& [g']

There s deing sutmitted herewith additional information re-

garding the espliomapge sotivitiss of Puchs wiloh may be of interest to you
and o Mr. OGordon Arnssos.

Fuchs, during the interviesws with this Buresu's representatives
in london, stated that generally information of s techniscal Syps was given
to his contact, Raymond (whom ha has identified from photographs as Harry
Oold),in writing, Be maintains that st no time d4id he bave amy other
ocontadt for espionags purposes in the United States, Ne sald that Keymond
weg not adble S0 understand techniocal informetion furnished orally,
the orsl information witioh he passed dealt with perzomlisies, tis
identities of sclentists, and information of s gensral utm ouly,

Fushs said that he would estimate that the ‘hctqu

by him speoded up by ssversl ysars the produstion of m’;ntcn Runh &
becsusy Ak perniting hir scientists to work primarl

of fissionadle in view of the faot that the tomtim
wag n“;: & Es said that hiz estioate or*uml hm" is

based ¢ lﬁﬁ*;m sian solentiste are and how far W
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sism deve nt was st the time he furnished 4w inforwstdon. BHe
mmﬂnt Rusyinn soientists axe a8 good as those in the United
States and in England, Dut dhey are fewer iz mmber, OConsequently, his
informstion would huve deeni of great valws to
reflootion he sasd that £t was his belisf that wider any alreumstanoss
he speeded wp the Russian atom bomd development by at lssst one year,
He said that if he had given the same data whioh be had given to ths
Russians to the United States ss of the time of his srrivel in the
United states ho would have speeded up the Ameriean produotion of the
aton boxd oaly slightly. He based this on the fmet that it wes possible
in ths United States to detomate the bomd pnotinuy as soon a8 the
fissionable materisl was aveiladble.

Fuohs said th:-t he gave t0 the Sovist Imien through his

- esplonage somtact nothing which would have aided them in their production

of plutoniun, a8 he knew very little of this during th» tins he was in
the United S%ates.

Fuchs olaims to have furnishsd no informstion to his Soviet
contost in the Muited States conserning the hydrogen bomdb. He deolined
%o furnish the detnils of what he had given %o the Soviet Unlon after his
roturn to Enzland regarding the hydrogzen bomb beosuse of the lask of
ocooperation between the Mmited States und Oreat Britein st ths present
tixe with regard % sabozic resesrchs Fughs said that ctw yessom he had
not furnished detoils to the Soviet Mion regarding the hydrogen dund
during the period he weg in ths Mhited States was beosuss he did not
have a alesar understanding of the ressarch being dome in this regerd and
he was afyaid $hat any report he made would be & gonfused one,

Fughis sald that after his return to England in Juw, 1946, end
the tims be sbopped furnishing informetion to his esplonage comtaots,
which was in Februsry, 1049, hs furnished informatien to the Boviets oone
cerning thwe probebility of predetonstionend also certain csloulations
arrived at frum ths tests in connsotiocn with the Japansae explosions. BHe
said, however, that these caloulations were not the accepted figurea, dut
were his own nguru whiah differed from the ‘ouptod fipures,

The following information ig e summsry of the informstiem
obtained from Irs £uohs in Lindon by the Bureau's representatives, and
will supplemsnt informstion whioch previcusly has bBeon made swvailadle to
you regarding Fuohst ugo go activities, Fuchs stated that he joined
the Commumist Party of Uormany while he was attending ths University of
Klel. He said that whils at the University of Kiel he had been the head
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he snded the Wiversity of 2ristol, where
helping the Spexish Republican Porces, ant

% he regardod this sotivity as being on behelf of the Commmisty Party.
Fushs also said that while in Bristol he atbended meatings of the Socisty
for Cultural Relstions with the Unionm of Boviet Soolslist Republios, amd
thet hs regards this organizstion ss being & Communist fromt group. Fushs
said that later, while at the University of Edinburgh be organized the
sendiny of propegenda lesflets from Soctland to Oermsny, snd that this
work was 4n behalf of the Jerman Cummunist Party. '

;
:
8
€
i

: Fuohs said that during the pericd from September, 1933, until
sametime in 1941 ke was sware that thers wans operating in Xngland an
underground seotlon of the German Communiat Party. Fuohs saicd that ks wes
osonsidered to be a member of this seotion of the Germsn Commmist Party and
probsbly had filled out a blography scnoerning himself snd furnished 1t to
offioials of this section of the Germap Copmnmist Party. Fuchs said thmt
Jurgen Xuceynski was regarded as the head of the underground seotion of the
Germsn Commumist Party in Englend during this pericd, Fuohs gaid thet all
of his espionsge activities in bshalf of the Soviet Union were motiwvated by
his belief in the principles of Commmism, end thut while he hed had doudbts
at various tires conssrning the position of the boviet tnicn, he alweys had
bson adle to reconsile in his mind the position of the Boviet Union during
the poricd of his esplomepe aotivity, until he finally Iwoke sy fram this
sotivity in Pebrusry or March, 1849,

Fuchs gaid thst in Mmy, 1941, he aoceptsd employment in Bimmings
han, Prgland, as & soientist on work with relation to atontic enorgy research.

Upon learning the nature of this work he decided to furnish information re-
garding it to the Soviet Union, und late in the year 1941 hs went to lLomion
where I» mude contact with NMrgen Kuoeymeld., Upon his recontact with '
Kuogyniki s short tims later, Xuczynaid had made arrangemsnts for Pushs ¢o
eatablish olandestine contect with an individusl whom Fuchs csme to know

SgeRer
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uader the nems of Alexander. It i3 to be noted thet Fuohs has identified
s photograph of Bimon Davidovitch Kremer as Alexander. Eremsr was the
Seoretary of the Military Attache's staff of the Soviet Esdasay in London
fyom 1942 until somatime in 1945,

Fuchs said that he maintained contact with Alexander for a
period of approximstely cne~half year and that he Mad omly two, or
possidbly three, mestings with him, ome of whish took place st the Boviet
Bebasey {n london. Alexander arrszged for him to establish sontast with
s woman whomt he met nesr » England, It {s reported that this
woman has not beon identified Dy the British authorities to date. Fuchs
rensinsd in ocntact with this woman wrtil hs left Bugland in Novembder,
1043, He furnished to her and to Alexsndsr written information ecncerning
his work on stomio ensrgy research.

Fushs paid thet in the suwer of 1948 he learned he was deing
desipgnated as part of ant offiocis)] British Mission which was to travel to
the United States, and upon lesrning of his designation he fnformed his
womarn conbacts She subssquently gave him instrusticns as to how he was o
setablish contact in thw United States. Her ingtrustions were to the
effect that Fuohs should, on s designated day snd at a specified time, go
o & point an the lower ﬁut Side of Few York City where he would mest an
individual who would be wearing gloves snd would have an additiomal peir
of gloves in his handas Fuchs waz to oarry s temnis ball in his hand.
Pul:om were to be exnhanged, ths sxsot nature of whioh Fuohs does mot
reaall. .

Fuohs arrived in the United States on Deoember 3, 1943, at
Sewport Xews, Virginia, and thersafter traveled to New York City where
he was a amader of the British Mission. In kesping with the speocific
instruotiona which he had been given by his wuman espionage contsct, be
procseded st the time and date indicsted %o & plece on the lower East
84de of isnhattan which he recslls to have been on Henry Btreet., Fuahs
places this time as late Deommbder, 1643, or January, 1944, He estadlished
oontact with Raymend (Harry Gold) and arrsngsments were mads for a sub-
seguent meeting. At Shis first meeting Fuchs believes thet he made a
statement to Baymond sbout atomic emsrgy and he knows thet in general terms
atomio energy and the atamis basd were mentioned.

Between spproximstely December, 1845, and August, 1944, Puchs,
in addition to this first meeting, met with Rayrond in Mew York Oity, on

!
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or five different cocasions, end possidly as mny as seven mestings.
Puohs £3 unadle %o resall the exact order of tlwse mestings, but o
meeting soourred in Mardattan nesr the approsch o the Quesnsbore Bridge.
Another meeting sock place at the Jussuw sulway ebtop cn the west side of
in wag in the Bronx, prodbadbly
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During the mestings which took place in New York City, Fushs
furnished to his espiomege contmots approximately thirtesn documents whieh
bhe himself had prepared during his work with the British Mssion in ¥ew
York City. These were under the serial designation of *“MSE® and would be
thoss dooumsnts which he prepsred on the first ninsteen of the “MESR™
series. Fushs said that he would pass his origimal rough draft sopies of
thess reporta to his sontact after the materisl had besn prepared for
dupliontion, During this period Fuchs also furnished information as to
the over-all and gensral sffort and sctivities relstive to ths produstion
of fissionable material and its potential use as s explosive in the war
sffort. Bs elso furnished orally information conssraing the manpower
setup of the British Miasion and same information oonserning perscnnel
and gensral sotivities under the Manhattan Enginser District. Ee also
sdvised orally that thers was s plan for the building of a large plant
scmewhere in the esnstern part of the United Statss which would employ
both the gassous diffusion and elsciramagoetis proosssess ZThis, of courss,
was the plaxt whish was oonatruoted at Oak Ridge, Tennssses.

At his last sotual mesting which e held in ¥ew York City with
Raymond (Barry Gold), Fuchs stated hs Delisves he told Reymond he was

sbout to be transferred either ¢o Exglend or to Los Alamos, snd thst in

the event Rsymond desired to got im touch with FPushs he should conteet
Puohs' sister, Mrs, Kristel Helneman, at 114 lakeview Street, Cenbridge,
Massschusetts, Puchs ater Jowrned that he was $0 go to Los Alamos and
hs informed hig sister that she might be ocontacted by an individusl o
whon aiw should furnish his whereabouts, C

Fuohs was transferred to los Alaros, New Mexico, arriving there
on August 14, 1944, and working as s physiaist in the Theorstical Division
of the laborstorys, His first trip sway from Los Alamos was %o visit his
sigter in Pebruary, 1945. PFuohs stated that he expssted to Le met thers



his contact, Raymond, snd he believes that his sister Imd written
that his mﬁnhﬂnlm at the Esineman home looking for hinm.

Fuohs statsd that shortly afesr his arrival in 1os Alasos, Raymond did
contact him there, and Puchs ssid that arrangsments were masde for s
subssquent coutast in Boston s few days later., In the meantime Fuchs
prepared s hendwritten report of spproximately six pages ocontaining
olassified informstion dealing with the whole prodlem of making an staxn
bomb from fissionable meterial ss he then Imew the prodlem. LHe slso
furnished in this report the sgreed upon, as well ss the prospestive
plans for she sonstruotion and posszidle detanstion of an stcm bomd as
he then understood the problem.

It night be noted at this time that there is oomsiderable doudt
83 % whather Fuchs passed this informatbion at the Bostan meeting or
vhether he sstually prepared snd furnished this information at the meeting
st the Heineman home, snd that Fuchs is merely atbenpting to protect his
sister, Eristel Hdmm ™ this comneotion, Merry Gold has stated
definitely that he recsived the written intomtim at the Heinaman home,
A% the mesting in ths Heinanan hae Puchz made arrangemsnts for a sub-
ssquent oontact with Raymond st Los Alwmos in June, 1948, and furnished o
h}umm e« map of the City of Banta Fe, New Mpxico, designating the meeting
point,

The meeting did take place in June, 1945, st Santa Ps, ¥ew Mexioco,
on Alsmede Btreet between Castillo and Dslgedo Streets, Fuchs piloled wp
his comtaoct in the car and drove to a deserted lams where they psrked. At
this tims Fushs deliwvered, in writing, sdditional, detailsd information

conoarning the work being done on the production of an stem dawd. He slso
informed Rsymond that a teat explosion was soom to be Mwld in July at
Alawmogordo, New Mexioo, He gave, in writing, a éssoription of the plu~
toriwm domd, information conoerning the ignition of the bomd, the method
‘of caloulsating efficiency and the results of sush ulwlatiom s ond e
prepared a slstah of the bomd and Lits oomponents, with important detonations
indfoated. ¥He also furmnished the names of the Wpu of explosives to be
used h the bomb.

Anothar - -meeting was held in Santa Fo, New Mexico, in December,
1045, between Puchs and Raymond. This mesting bad been arranged at the
proviously deseribed mweting, snd st this time Fuohs gave to Raymond
informetion regsrding the teat whioh had talosn place at Alsmogordo, Wew .
Mexico, Ne slso funished the fest that the produstion of Ursnium 236



iu about 100 kilogrems per mouth, and that the produstion of plubtomium
ws sbout 20 kilograma per month, fs fwrnished osrtain detmils eon-
osrning predetomsbtion and information comcerning the blast waves.

Mmmmnm-mmmuommn
new conbtact in Lomdon, England, in view of the faold thet Fuehs believed
that he would de returned $o Eagland about the first of the year 1545 Fuchs

‘Puchs returmmed in June, 1948, and he never utiliaed
the method of reestablishing ccnbaot at the Mrnington Crescent meeting«
plese because of the exposure which had besn made publie im conmeotion with
the Soviet Intolligence Network in Cansda, Puchs was fearful of utilising
the contest becauss of the arrest of Dr, Alan unn May, the British
sclentist, although Fushs said he believed he would not be aotually
involved in view of the fagt that he never had engaged in espiomags in
Canads, .

:
E

late in 1946 he deoided tv utilize sams other method of ye-
establishing contact with the Soviet Intelligence Servios, mnd having
learned that Jurger Inoxynski had returned to Germany he made sontact
with Johanna Xlopstech, whom he knew to be sctive in sonnestion with
the underground seotion of the German Comwamist Party. He told her that
he had "lost contact® and for her to furnish this informstion to whomever
ad taken Kuosynskits place. A week or 50 later he contected Klopstesh
just outside or inside the gate st Hamptan Court, snd she at that time
gave hism instructions as to how he would sstablish contascts Pushs! new
contaot was 4o carry & red book in his hmnd, while Fuohs was to carry a
cop{.:: "Hribune ™ and they were to meet at the Nags Head Pub in London,
Ere o FPuohs did establish contact with s man and he ssintained oonteoct
with this individusl from early 1947 ntil Fe or Narch, 1940, Puchs
shid thet he missed 3 large mmber of contacts with this individual, ©e
does mot belisve that the mmber of meetings would be over six. Fuchs
said that in either 1947 or 1548 bs acoepted ol hundred pounds in English
nonsy from his aopteate He sadd that he wos motivated in doing this by the
fact that seourity preosutions had been tightensd aftsr the exposures in
Canada and he felt that in soospiing this nctey he wes aore or less

-l
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assuring his contact of his loynlty. Puchs stated that in 1948 it was
suggested to hin that he suntast sz individusl bty the nms of Sukhonlin
(sotually Vassili V. Botkhamline) at £ Bus Adolphi Bartholdi in Paris, -
Prance. Puchs wes old that this individual would be able %o place him

in contsst with someons who would be abls tic wors fully uderstand
solentific terms. Fuchs said be nover made this gontact Decsuse of the
restrioctions placed on sterling for use in foreign travel st abous thet
time. )

Arrangsuents a1sc were made in order that Pushs might establish
eontact with his intermedisry in case ths othar arrangements broke down
by going to a partioular address st 168 Eew Road in Rishuond, Surrey,
England., AG this point Puchas was to throw s copy of the periodiocal
%en Culy" over the wall of the house. Om the tenth page of shis periodiscal
Fuchs wae to write imstructions for the next meeting, PMuchs was then to go
4o anocther point snd to make a chalk merk on a wll, Fushs utilized this
method on only ons cocssion, which was meresly for the purpose of testing .
the srrangenents snd his ocontsot informed him that he had received word
that Fushs bad utiliszed the method,

It is %o be noted that Information has been received m&a
British authorities to the effect that a Mr. Charles and his ‘
snd her sister, Clare Issacs, resiced at 188 Xew Rotdb%y have b:&)"f
interviewsd, but have denled any imowledge of the mattérs It also lmg

been reported by Eoig British suthorities ' last esplonage b
contact in England has not been identified

Pushs bas stated that durlng the periocd that he was interned
in Conada during the year 1644 hs did receive certain ssientific
periodicals from Isrsasl BHalperin through the mail, Fushs said that thare
are two possiblilitiocs a8 to how Halperin learnséd of his pressnoe in
Caniade = one would be through his sister, Xristel Heinsman, and the
seoond would be that German Caxtmunist Party members in England wrote to
Halperin to look after the soientists who were inocarcerated in COansda.
Puchs stated that he never had any espionage dealings or effilistions
directly or indirectly with Halperin. ‘

Fushs also msintaing thst his trip to the United States in
Novenber, 1947, to sttend a declansification sonferenss in Weshington,
DeCe, was not motiveted by his Soviet espionage contaots, and thet he
sngaged in no espionage aotivities while in the United States st this
time. -
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There is snclosed for ym;mromm“ﬂo oopy

of & ten-page signed statenent teken from Fuocha, It is requested
st you msks 1o disseminmation of the informstion comteined in this
mexorandum decsuse of its confidential and classified nature.
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Director, FBI (65-58805) DATE: February 24, 1958
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SAC, Cleveland (65-2694)

&l
EMIL JULIUS KLAUS FUCHS, was."
ESPIONAGE - R

Re Boston airtel dated 1~ 16-58 and captioned, "ALEXANDER

POGO, ESPIONAGE - R."

The Cleveland Offlce has made the necessary correctilon
on page 12 of the repart of SA JOHN R, MURPHY dated
May 10, 1950, at New York, paragraph 2, line 1, as
noted under item #7, page 4, of referenced airtel.

A review of the Cleveland flles falled to reflect any
instance where this erroneous information was in turn

set forth.
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In the course of interviews of Gold, conducted since his initial
edmissions on May 22, 1950, that he was sngaged in esplonage activities on
behalf of the USSR, ha has bean questioned intensively in order to obtain
information which would assist in identifying and locating his esplionage
associates. More than a thousand photographs of individuals, whose
respactive backgrounds are similar to those of Gold's contacts, have been
displayed to him in an effort to effect identification of those individuals.

VIII. GOLD'S ESPIONAGE ASSOCIATES

During interview on May 23, 1950, Gold related to Agents what
purported to be a chronological account of his espionage activities, come~
mencing with his recruitment into intelligence work in 1936, and included
the names and descriptions of his various contacts. In subsequent
questioning, however, he has retracted, supplemented, and contimmally
changed his original accounts of his activities.

The most pertinent retraction made by Gold relates to Jacob
Golos. In his signed statement dated May 22, 1950 (rsferred to above),
Gold related that in July, 1940, pursuant to a telephone call, he had met
Jacob Golos in downtown FPhiladelphia. He stated that this was his initial
meeting with Golos and he describsd the nature of his subaequent associs~
tion with Golos, continuing, he said, until the end of 1940. However, on
June 6, 1950, in an interview at Holmesburg Prison, Gold advised the In~
terviewing Agents that he had never met Jacob Goles, and that actually
his Russian contact, "Sam" -(Semen Markovich Semenov), was the individual
who sent Gold to see Abraham Brothman in the latter part of 1940. He ad-
mitted that he had furnished false statemsnts to Bureau Agents during the
interview in May, 1947, and alsoc had testified falsely before the Grand
Jury in New York in 1947 when he had declared that he knew Golos.

Gold stated that in 1947 he had given the story concerning his
association with Golos at the request of Abraham Brothman. He explained
that he had been in touch with Brothman on the same day that Brothman had
been interviewed by Buresu Agents in May, 1947, at which time Brotiman told
him that he had been interviewed and the FBI knew the whole story and had
shown Brothman a photograph of Brothman and Gold together in a restaurant.



!
Brothman told Gold that he hed advised the FBI that it wes Golos who
originally sent Gold to contact Brothman and he requested that Gold
furnish e similar story to the Agents. Gold steted that he was subsequently
interviewed on the same date ag wes Brothman, end did, in faot, support
Brothments atory, although he never had known Jacob Golos. He later furnished
essentielly the seme story in hies testimony before the Grend Jury in Few York
in July, 1947.

There follows a recapitulation of information furnished by Gold
concerning the various persons with whom, msocording to his statements, he
had contact in the course of his espionage activities, commsnoing in 1935 end
continuing until late 1945. Although he declsred in the signed statement on
Mey 22, 1950, thet he first beceme involved in Soviet intelligence work in
1936, he subsecuently admitted that his recruitment had taken place in 1835,
He also later admitted being contected by en unkmown Russian in Ootober, 1949.
He made arrangements with this Russien for subseguent meetings, but none of
then were consummeted, acocrding to his statement.

Harry Gold originally denied receiving any money from the Soviets
in psyment for his espionage activity. He later admitted, however, that he
hed been Turnished sums of money by Anatoli A. Yekovlev te finsnce his
espionage expenses. Further information comcerning the funds received from
Yakovlev is set forth at Page 213 in connection with en enalysis of Gold's
bank eceount.

Oon July 19, 1950, Gold advised that sometime in November, 1943, he
hed B meeting with "Sem" (Semen Semenov) and "Sem™ advised him that there
would be no business conducted that evening for they were going to celebrate.
Gold 8eid *Sem™ took him to e bar in the Perk Central Hotel in New York City
and there informed Gold thet Gold had been swarded the Order of the Red Star
fer his outstending work on behalf of the Soviets. Gold saig that "Sem™
showed him the written order making this award, but thet it was not given %o
him for security reasoms. Gold recalled that one of the privileges sttached
to this awerd was free trolley rides ip the City of Moscow. Gold steted that
he had informed Abrehsm Brothmen, Thomms L. Black, and Philip levine of
reoceiving this eward. (65-57449~584, pages 32 and 33)

(The following paragrephs set forth the chronmological order of Gold‘s
essociation with verious persons in Soviet intellirence astivities. It should
be noted that his associmtions with Thomas L. Bleck, Abraham Brothman, Alfred
Dean Slack, and Devid Greengless have been refsrred %o very briefly in this
memorandum, inasmuch as geperate summery briefs are being prepared concerning
these individuals snd their Soviet espionage sctivities.)

228



A. Thomas lessing Black - Introducer; 1935

Although Gold, in his signed statement dated May 22, 1950,
stated that he was activated as a Russian espionage agent by "Paul Smith"
in the Fall of 1936, he subsequently admitted that his recruiiment was
actually brought about by Thomas L. Black in 1935. He stated that
Black was the individual who had introduced him to "Paul Smith" and
that this introduction tock place in the latter part of 1935 in New
York City and was for the purpose of starting Gold's working for
the Soviets. :

Black has been identified as a chemist, presently residing
in Philagdelphia, and employed at the Charles W. Berg laboratories,
1827 North 5th Street, Philadelphia. Thomas L. Black was interviewed
on June 15, and subsequent dates and he has admitted espionage
activity on behalf of the Russians, beginning in the early 1930s
in association with Ferdinand P. Heller and Vera Kane., Gold
originally met Black through Heller who, in 1933, was instrumental
in obbaining for Cold, a position vacated by Black at the Holbrook
Yanufacturing Company, Jersey City, New Jersey. Heller was also
interviewed on June 16 and 26, 1950, and he has advised that Gold's
nare was first mentioned in connection with furnishing information
to Soviet representatives at a meeting between Black, himgelf, and
Gaik Ovakimian, known Soviet Agent, at leon's Restaurant, 239 West
48th Street, New York City, on October 21, 1934. Heller stated that
at this meeting, he mentioned Cold's name as an individual interested
in going to Russia and as having knowledge of the distillation of
alccheol, He believed that Black got in touch with Gold, who was in
Pniladelphia at the time, but admitted that it was possible he
himself may have writben a letter to Gold reguesting the Jatter to
come to Mew York. In this regard, Black has stated that Heller
contacted Gold in Philadelphia and that Gold showed an interest.
Black further admitted that he introduced Gold to Paul Petersen,
vwno is the same as Paul Smith, in 1933 or 1934. On June 19, 1950,
Vera Kane denied that she had ever met Gold. ({Report of SA Harold A.
Searl, Philadelphia, 7~4-50, re "Frederick P. Heller; 65-59181-85)

A separate brief is being prepared setting forth information
concerning Black, his asscciation with Harry Gold, and his espionage
activities for the Soviets. For that reason, the details in this regard

D
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are not being set forth in this brief,” It should be noted, however,
that according to Gold, subsequent to the arrest of Klaus Fuchs in
England, Gold sdvised Black that he was the individual to whom Fuchs
furnished information while in the United States. It should alsc be
noted that Gold does not admit that he furnished any information to
Black which was intended for the Soviets. He does admit that Black
initially recruited him to work with the Soviets and that he, Gold,
was cognizant of some of Black's espionage activity.
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B. UNKNOWN SUBJECT, wes.®"Paul Smith,"™ "Paul Peterson” - Superior,1935-1937

Although Gold in his signed statement of Mey 22, 1950, deslared
that he was originally introduced imto Soviet intelligence work by "Paul
Smith," he has since admitted that Thomas lessing Blaok was, in faot,
responsible for his becoming involved in esplonage. 5imose his original
signed statement, Gold has deolared that im the letter part of 1835 he
made & trip to New York City with Bleck and met “Paul Smith™ in downtown
New York City on this occasion. Thereefter, Gold begen turning over to
“Paul Smith" reports on certain chemlioal processes being worked upon by
the Pennsylvania Suger Compsny, by whom Gold was then smployed. Gold
said that these reports were as somplets and factual es it was possible
for him to meke them. He alsoc has statsed that he wrote these reports
on plain, white, unlived paper and that, although he beslisves the
information he supplied te this oontact was importent and useful to the
Soviet Union, he nsvertheless feels thet this association with "Paul
Smith" might have been a ™build up" for later and more importent work
which the Russians hed in mind for Gold to perform.

Gold said he had a total of six or eight meetings with "Smith"
end that the last oontaot was somstime in the Summer of 1937, when Gold
was turned over to “Steve Swartz,™ who suocceaded ™Paul Smith." Gold
declared a few of these meetings oscurred in Philedelphia, but it is
his impression thet the majority of them took placse in New York. Gold
steted he remembers meeting "Paul Smith" onoce or twice in the vieinity
of Columbus Circle, New York City, and one through spperent error
directly in front of Tammeny Hall on Fourth Avenue, New York City.

Gold said that shortly after his first meeting with ®Paul
Smith," the latter offered to buy Gold a set of books entitled "The
Chemistry and Technology of Soaps, Fats, and Oils.” Gold contends
thaet he refused to accept these volumes because he felt thet it would
be very difficult Yo explain possession of them to his family snd
friends who would wonder where he seoured the money to buy the books.

"T’\"i‘
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Gold explained that after his initial meeting with "Paul
Smith/t they made arrangements for future meetings and also provided
for alternate meetings in the event the original plans could not be
followed. This contact gave Gold the impression that he was very
well acquainted with New York City, particularly the uptown Manhattan
area, and Gold also said that he has the definite impression that this
contact was a very experienced agent, and Gold rated him second only
to "Sam" (Semenov) in ability. He described "Paul Smith" as an extremely
neat person who dressed immaculately and said that it was his impression
that "Paul Smith'" was not married, or that if he were married his wile
was not in this country with him. Gold also has the impression that
this contact resided in a bachelor apartment or establishment of some
sort.

In addition to meeting with tais contact near Columbus Circle and
in front of Tammany Hall in New York City, Gold also recalls mestings him
someriiere between 83rd and 86th Street, probably on the west side of
Central Park. (old said that on the occasion of his various meebdings
witlh this contact, he transmitted handwritten reports to YPaul Smith?
and said the actual transfer was usually accomplished by means of his
concealing such reports in a newspaper and then he and the contact would
exchange nawspapers. (Gold has declared that he has the definite
impression that this contact may have been a Dane, or at least Gold
recalls some stetements on the part of this individual which would
indicate that ine latter was familiar with Danish life. Gold has
the further impression that this contact might have mentioned somsthing
about going back bo Germany. On the occusion oif his last meeting with
fPanl Smith,Y the latter informed him, while they vwere walking along
the street in MNew York Oity, either Broadway or a parallel strest, that
they would shortly mest an individual walking toward them and that this
individual would thereafter handle Gold. This new contact vias introduced
1o Gold as "Steve' and after a short conversation among Gold and the
two Russian contacts, "Faul Smith' wallied away and Gold contends that
he has never seen him again, He reiterated that this meeting cccurred
in the early Suamer of 1937.

Gold described "Faul Smith! z2s firom 30 to 35 years of age in
1936, 5% 2% to 5' 9" in height, weight ~ approximately 165 pounds,
eves ~ light grar, light, almost blond hair, stocky build, and said
fie had a pleasant, ingratiating manner. MNumerous photograjhs have
been exhibited to Gold in ovder to effect an idsntification of this
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contact but he his been wnable to recognize any of the individuals.,
Gold has also stated that this contact gave him the impression of
having had military training, although he could give no definite
information on this point. (Philadelphia teletype dated 6-1-50)

/

In an interview with Thomas L. Black on June 21, 1950,
he fumished information concerning his knowlsdge of, and-association
with, his Soviet superior "Paul Petersen” who was kmown to Harry Gold
as "Paul Smith.! The information supplied by Black is being reported
in the individual brief on Thomas L. Black. (Philadelphia teletype 6-21-50)

On June 27, 1950, Harry Gold chose the photograph of Nikolai
Mikhailovich Akinfiev as being very possibly identical with "Paul
Smith." (65-57449~536) —

Nikolai Mikhailovich Akinfiev was born at Moscow on November 5,
1916, and entered the United States at Miami, Florida, on May 11, 1948.
He and his wife, Valentina Gueorgiwa Akinfieva, departed from the
United States on the l.S. Batory on May 16, 1950, at New York City.
In the United States he assumed the duties of code clerk at 680 Park
Avenue, New York City, on May 16, 1948, Prior to lMay 11, 1948, when
he entered the United States, he had been employed as attache at the
Soviet legation, Bogota, Colombia, (65-57449=528) .~

An examingtiion of the Immigration and Naturalization Service
records failed to reficct any prior entry of Akinfiev into the United
States. (WFO teletype 7-10-50)

Thaomas L. Rlack, vho is mentioned above, knew M"Paul Smith' as
"Faul Petersen'. He was shown photographs of Akinfiev and he advised
that Akinfiev was not identical with "Paul Smith - Paul Petersen.™
(Philadelphia teletype 6~28-50, 11:50 a.m.)
A separate investigation is being conducted in an effort to
identify the Soviet espionage agent kmown to Gold and Black as "Paul
Smith" and “Paul Petersen.”  (65-59191) .
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C. Unknown Subjéct, with alias, "Steve Swartz" ~ Superior, 1937 - (38)

In a sipgned statement dated May 22, 1950, Gold declared that
after terminating his espionage connection with "Paul Smith," he was
next contacted by an individual who identified himself as #Steve Swartz.!
In addition to the information set out in the foregoing paragraphs
under the caption, "Unknown Subject, with alias, 'Paul Swith'," which
sets out the circumstances under which Gold claims to have met "Steve
Swartzf! Gold has stated that this individual was the most nondescript
of all his contacts while he was engaged in Russian espionage and that
as a result, he recalls less concerming him than he does regarding the
others.

Gold had declared that all of his meetings with this individual
occurred in New York City, and that it is his impression that this
contact resided in Brooklyn, New York, and that he probably was married.
Gold continued that during the period he was transmitting information
to 5teve Swartz" which he gained through his employment with the
Pennsgylvania Sugar Company, he had virtually exhausted the amount of
data available from this source, and as a result turmed over information
to this contact only on 2 very few occasions. Gold has sald that he
is guite sure this contact was a Russian and that he had not been in
the United States for a very long time prior to 1937. Gold also
described him as having a very heavy Russian accent and has said that
one of the reasons for his relatively short period of assocation with
this contact was that the latter was not in good health and probably
had stomach trouble. Gold also declared that on the occasion of a
meeting with this contact in late 1937 or early 1938 in a restaurant
on Broadwey in the '80's in New York City, the contact temporarily
excused himself and vhen he returned shortly thereafter, he motioned
to Gold to notice an wunknown man enter the restaurant. The contact
then informed Gold that this man was to begin working with him and
ingtructed Gold to make the sign of recognition to this individual who
later turned out to be "Fred." This new contact then joined Gold and
“Steve Swartz" at the table and an introduction was made.

Gold has described "Steve! as approximately 35 years of
age in 1937 or 1938, approximately 5! 9% tall, with licht brown,
straggly hair, which was not well combed, bushy eyebrows, pale
complexion, usually needed a shave, stocky build and gave a generally
unkempt appearance. (Philadelphia letter dated (~1-50)
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Photographs of numerous suspects were exhibited to Gold but he
was wnable to effect .an identification of any of them as "Steve Swartz!
wmbil June 13, 1950, when Gold informed agents, upon being shown a
photograph of Joseph Katz, that this individual could very well be
identical with "Steve Swartz." Gold recalled on that date that the
person he knew as "Steve Swartz® limped slightly on his left leg,
and he said the photograph of Katz most closely resembles this contact
than any that had been previously shom to him., He contended, however,
that this contact always appeared much more wnkempt than the photograph
of Xatz reflects the latier to be. It is to be noted, however, that
Elizabeth T. Bentley, who was closely associated with Katz in espicnage
work during 1944 and 1945, declared he was extremely careless in his
dress and not at all meticulous about his appearance. (Philadelphia
teletype dated 6-13-50)

Joseph Katz, who was knmown to Bentley as MJack," is a
very important Soviet espionage agent whose activities have been the
subject of intensive Bureau investigation since Bentley made her
allegutions concerning him in November, 1945. Katz departed from the
United States in the Summer of 1946 and has resided in Europe since
that date, ostensibly operating as a representative in Paris, France,
of an American business firm. (65~57913) ~

On June 29, 1950, Harry Gold advised that he wished to make
a correction in some previous information he had given. At this time,
he stated that the description (set out above) which he had given
of the individual called "Steve Swartz!" was actually not the des-
cription of "Swartz" but the description of an wnknown Russian who
substituted for "Sam" (Semen Semenov) in Buffalo, New York, in the
latter part of 1940. Gold stated that he did not male this correction
sooner because on the day of his original confession, Hay 22, 1950,
he tried to give too much information about too many individuals
at a time when he was under a great emotional strain. Gold stated
that since that time he had been questioned almost constantly. At
this time, he stated he could think of no further statements which
he had made since .day 22, 1950, which were grossly incorrect, though
he may nave riade some error in placing a particular happening at a
given time.
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Regarding "Steve Swartz) Gold stated that he actually had
a contact by that name. This individual was his second Russian contact.
He said that a correct physical description of "Steve!" is as follows:
agey about 28 in 19363 height, approximately 6!2"; weight, approximately
220 powndss hair, sandy, straight; build, athletic, with long torso, long
arms, broad shoulders, large feet, large well kept hands, high cheek
bones, white even teeth, medium size mouth, thin lips, fairly large,
straight noss, small scars on forehead, possibly scar tissue; general
appearance, athletic and that of a prize fighter.

On this occasion, Gold stated that it was because of the

size of "Steve Swartz" that "Wred" was substituted for "Swartz? bhecause
"Fred" was more nearly Gold's size. Gold said that it was his impression
that YSwartz" had attended sccial functions on & consular or diplomatic
level although Gold also believed that "Swariz" mav have been attached
to Amtorg. Gold said that when the interviewing agents were displaying
pictures to him earlier. that week, he saw a photozraph of an individual B
named Ruga whom he said locked very much like "Steve Swartz." (65-59190-7)

Subsequently, Harry Gold was again shewn the photograph of
Seman lMefodievich Ruga and he stated that he was positive that Ruga
was identical with the individual whom he knew as %Steve Swartz.!
told said that he was positive aboul this identification and that there
was no doubt whatsoever in his mind, ($5-59190-9) _.-

Semen M. Ruga was notified to the State Deparitment, November 29,
1243, as an engineer, Divisian of ilachinoexport. He was born February 15,
1905, at Archangelskoye, USSR, He arrived in the United States by plane
at Great Falls, Hontana, on Movember 15, 1943. He assumed his duties
with the Soviet Govermmznt Purchasing Commission, “Washington, D. C. on
Hovember 22, 1943. His office address was 3355 16th Street, !N.W. and
his residence was 3541 13th 3treet, W../. ie was described as the forner
Chief of Locomotive Service, North Caucasus Railway, Moscow. Tn 1944,
he was joined by his wife, Zoya Dmitriewna Ruga, who arrived at Seabtle,
Washington, January 21, 1944. WVhile she was nobified to the State
Department as a housewife, she was also employed at the Soviet Gevernment
FPurchasing Cormission. Payroll checks indicate the possibility that
Ruga was transferred to New York in Movs:ber or December, 1946. He
and his wife departed New York for Qdessa, Russia, aboard the 5.5. Rossia
on March 16, 1947. (65-59190-10) -
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A separste investigation concerning Unknown Subject,with ° +
sllas "Steve Swarte” is being conducted, it being noted that there s no
availsble information indicating Ruga'’s presence in the United States 1ip
1937 and 1938, the period when Gold was in touch with "Swartz.”

On August 7, 1950, Harry Gold sdvised that Ruga drove a car
to Philsdelphisa on the occasion of his contacts with Gold. He further
recalled that Ruga once said something asbout being stopped, in either
Kev York or New Jersey, vhile en route to see Gold one time, The date,
place, time, and eircumstances of this incident were not recalled more

clearly by Gold. -
(65-5Tkk9-6kk) ~

Gold aleo advised on August T, 1950, that while Ruga was his
superior, he had received from $25 to $30 expense money from Ruga.

(65-5Thh9-6kk) ~~

In December 1950 an additicnal photo of Semen M. Rougsa,
located through investigation, was displayed to Harry Gold and he
failed to recogrize it. At that time it was pointed out to him that
Rouga had been determined to be 5' 5" tall whereas he had described
"Steve Swartz!" as 6' 2%, 3Jold stated then that he was positive that
Rouga was not identical with "Swartz.® .

A separate investsgation to identify "Steve Swartz" is being
conduchad,
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D. Unknown Subject, with alias, MFred" ~ Superior, 19(37) -~ 38.

In a signed statement dated May 22, 1950, Gold named one of
his contacts as '"Fred." The circumstances under which he claims to
have met this individual are set out in the preceding section concerning
"Unimown Subject, with alias, Y“Steve Swartz." Gold has sald that after
he began his espionage association with this new contact, he came to
the eonclusion thal the reason he had been turned over to a new man
was that Gold was not producing very much information, and since "Fred"
was what Gold has described as a "tough guy® Gold speculated that
perhaps the Russians were of the opinion that he could get more results
from Gold.

On the occasion of the initial meeting between Gold and
"Fred," arrangements for a subsequent meebing, ag well as alternate
arrangements, were made. Gold has stated that "Fred" was more insistent
upon Goldfs being careful when meeting him than any of his other Russian
contacts and that "Fred" gave him advice on how te determine if he were
wnder surveillance. When Gold informed this contact that the
possibility of obtaining more data from the Pennsylvania Sugar Company
was remote, '"Fred" insisted that Gold obtain a Goverrnment position
and suggested that Gold should secure employment at the Philadelphia
Havy Yard, Gold has claimed that he never followed that suggestion,
and that during his entire association with this contact, Gold merely
supplied him with "odds and ends" relative to chemical processes
obtaired from the Pennsylvania Sugar Company. Written data were
usually transmitted to this contact by Gold in the manner that had
bcen utilized by fomrmer contacts, namely wrapping longhand reports
in a newspaper and then exchanging newsparers in contact.

fold said that on one occasion "Fred" offered hinm 1i50.00
wnich he refused, and that at a subsequent mestin: the offer was
again made bubt Uold said he never accepted it. Ke pointed out that
he had never accepted money from his previous contacts and didnot
desire to start the practice. Gold recalls one meeting with "Fred®
on 5th Avenue in the !'90's in New York City, and from "Fred's" actions
when they had meetings, Gold gained the impression that "Fred" was
handling other espicnape agents,
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Gold stated that his last méeting with this cortact was in
the late Summer or early Fall of 1938 in New York City. On this
occasion, Gold informed "Fred" that he had decided to enroll in
Xavier University, Cincinnati, Chio. When Gold initially described
his association with this contact, he declared that the latter made
no mention about any possible future contacts after the New York
meeting when Gold proclaimed his intention of going to Xavier University.
On subsequent interview,; Gold however, has retracted his statement
that he engaged in no espiocnage activity from the Fall of 1938 until
1940, and has given considerable infarmation concerning his activities
while enrolled at that institution. He said that his espionage work
during that period was under the direction of "Fred." Details concerning
Gold's activities during that period are set out in connection with
Benjaﬂﬁ.ﬂ Smilg.
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Gold has described "Fred" as 30 to 33 years of age in 1938,
51 41 to 5' 6" t31l, weight ~ approximately 140 pounds, dark hair and
eyes, swarthy complexion, black medium sized mustache, large nose,
gtocky build and with 2 Russian aceent, Although numerous photographs
of suspects have been exhibited to Gold he has not been able to effect
an identification of this contact. (Philadelphia letter dated 6-1-50)

Dr. Paul Wilhelm Massing, Hede Massing, and Louis ¥. Budenz
advised confidentially that they had no information concerming "Fred."
(New York teletype dated 6~7~50)

On June 18, 3950, Harry Gold was gquestioned concerning written
material found in the search of his residence. He identified numerous
rough draft reports which he said were prestumably made into final report
form and submitted to "Fred" and/or "Steve Swartz." These reports
concerned the efforts of Gold to obtain admitiance to Mamsachusetts
Institute of Technology and the University of Cincinnati. Gold stated
that "Pred" tried to persvade him to go to the lassachusetts Institute
of Technology and offered to pay Gold's expenses there. Gold said
that he declined, however, because he would have bteen unable to explain
to his family how he had obtained the large sum of money which would
have been necessary for him to go to a shool like the Massachusebts
Institute of Technology. Gold said that another report was concerned
with his efforts to obtain information on the amyvle process which was
used in the manufacture of amyl alechol. This process was known to
Dr. Gustav Reich of the Pennsylvania Sugar Company. (Gold said he had
been unable to obtain this process for the Soviets. Other reports
dealt with lanolin, the Clayton Process, which was a continuous soap
making process, and information on carbon diocxide recovery. Tnese
were all peing prepared by Gold for the Soviets. He stated that
additional reports he was preparing for the Soviets concerned the
idertification of pericdicals in the Philadelphia Public library
which dealt with Army and Navy matters. Gold stated that the purpose
of this was not only for the information and possible subscription
by the Soviets but in order to locate Army men and Naval architects
who might be used in legitimate transactions. (65-57449-396) -

On June 15, 1950, Gold was gaestioned concerning a rough
draft report located in the search of his residence, a paragraph
of which was captioned "C B" and which reported that Gold was making
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pretext calls to ¥B's" apartment. Gold advised that he believed
this referred to a legitimate espionage assignment which he further
believed was given to him by "Fred." Gold said that from reading
the paragraph he was of the opinion that his assignment was merely
to establish the residence of an individual vhose initials were
"C,B." at a certain address and report that to 'Fred." Gold said
he could not recall the initials "C.B." bub believed that possibly
"C.B." misht have been connected with Trotskyites. He said that
his opinion that this assignment dealt with Trotskyites was based
on the fact that the following paragraph in this report dealt with Gold's
wnsuccessful sfforts to locate a man whom he had previously heard
speaking in favor of Trotskyisme Gold said that on one occasion
Fred" told him to submit any names of individuals in his circle
of acquaintances who might lean toward the Trotskyite movement.
(65=57449=419) —

On June 17, 1950, further reports obtained in the search
of Gold's residence were discussed with Gold. One of these reporis
identified "C.B." as Carl Fuchman, (65=57449=430) —

There is a possibility that Carl Buchman, mentioned above,
may be identical with Carl Buchman, 284 West End Avenue, New Yprk,
brother of Alexander Hassler Buchman, an alleged Trotskyite and
subject of a report by Special Agent Philip J. Reilly, Los Angeles,
dated liay 8, 1950. (65-57449-524) —

On Jaly 14, 1950, Harry Gold advised that he had never seen
Car) DPuchman and hence would not be able to identify a photograph
of him.  (65-57449-572)

On June 17, 1950, Harry Gold viewed a photograph of Gaik
Ovakimian and he stated thzt it was possible that Ovaldmian could be
Predt He said, however, that “Fred!'s" face was much fuller and that
if Ovakimianls eyes were not dark, e could not be "Fred.!" e said,
hovever, tiat tuere was a possibility Ovekimian could be "Frea."
(65~57449-420) .

In December 1950 Gold was reinterviewed concerning fFreg®
and a2t this time he eliminated Gaik B. Ovakimian as a suspect.
(05-53199-8) |
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E. Semen Markovich Semenov, was., "Sam" - Superior, 1938-44

e

In his simmed statement dated May 22, 1950, Gold declared that
he met his contact "Sam' near the end of 1940. Gold stated he believes
"San" was & Russian, although he did not have a Russian accent. He
said that he met "Sam" almost invariably in New York City on street
corners, although on rare occasions "Sam" traveled to Philadelphia to
see Gold.

Gold continued that shortly after he met "Sam,® the latter
told him that there was not much purpose in conbinuing the type of
work (intelligence) which Gold was doing, and that the best thing
Gold could do would be to forget about it., Gold declared thal there
was a period of inactivity then from late 1940 wntil the Fall of
1941, after fussia was attacked by Germany. Pursuant to a telephone
call from "San® sometime in the Fall of 1941, Gold met him and was
told that it was necessary to begin an intensive campaign for
obtzaining information for the Soviet Union. Gold stated further in
his signed statement that subsequent to this conversation, he made
approximately a half dozen tips to the cities of Syracuse, Kochester,
and Buffalo, all in New York, acting as a go-between for "Sam." It
is to be noted, as set ocut elsewhere in this memorandum, that Gold
subsequently retracted his story of naving contacted three unknown
Arericans in the upstate New York area, and now states that, in fact,
s only eontact in that area was Alfred Dean Slack, whose association
with Gold is described elsewhere in this memorandum.

Gold nas also advised that sometimz2 in 1942, he mentioned
something about Abraham Brothman to H#Sam' informing the latter that
Prothman desired to obtain consiltant work with the Soviet Union.

At this time, according to Z0ld, "Sam" lauvghed and mentioned that
Russia had consultant engineers and did not need the services of
“rothman, Gold has recalled that e was told by both "Sam and “John
to forget about Brothman. {Philadelphia teletype 5-27-50)

In the very early part of 1544, Gold was informed by !"Sam"
thzt he was to undertake an extremely important assignment. Gold
was cautioned not to speak to anyone about it, and "Sam" then pave
him the details of an arrangement vhereby he met Xlaus Fuchs in
Mew York City. Gold has declared that "Sam" did not elaborate on the
details of this assigmment but did stress its great importance.

(Gold's signed statement 5-22-50)

Gold furnished to interviewing azents a physical deseription
of "Sam," and numerous photographs of all individuals whose respective
backgrounds were similar to those of "San" were exhibited to Gold.
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During the interview on May 28, 1950, when a photograph of Semen
Markovich Serenov was displayed to him, Gold remarked that he "would
hang Sam on his picture.” (Philadelphia teletype 5-28-50)

On June 1, 1950, Gold definitely identified a photograph
of Semenov as identical with "S8am." (Philadelphia teletype 6-1-30)

On June 2, 1950, Gold was shown two ro movie £ilm 19]

943, and he immediately recognized Semenov to
be identical with "Sam." Gold declared this was a positive
identification. (Philadelphis teletype 6~3-50)}

On interview June 6, 1950, Gold stated that his next Russian
contact after "Fred" was actuslly "Sam" and not Jacob Golos whom Gold
then admitied he had never met, Further, that he had in fact been
contacted by "Sam!" under the same circumstances as he originally claimed
he met Golos. Gold also recalled that in late 1942 or early 1943, when
he was having considerable difficulty handling Abraham Brothman and
mentioned his troubles in this regard to "Sam," the latter suggested
that he personally give Brothman a pep talk. The details of YSam's "
subsequent meeling with Brothman are set out in this memorandum
under the caption, "Abraham Brothman, et al." (Philadelphia teletype &-6~50)

Gold has alsoc declared that "Sam" was responsible for his
attempts to reactivate Benjamin Smilg as a scurce of information for
the Russians. The details of this phase of "Sam's" activities are
set out in this memorandum under the caplion, "Benjamin Smilg."
(Philadelphia teletype 6-6-50)
Gold has stated that he believes "Sam" had mentioned to him
trat he nad visited the offices of the Sum Cil Company, Philadelphia,
Pennsylvania. Records of -the Sun 0il Company, liarcus Hook, Pennsylvania,
reflect that on lay 15, 1942, one Semenov, shown as a representative
of Anmtorg, was anthorized to visit Plant N,. 10 of the Sun 0il Company
in the company of three other representatives of the USSR and
two representatives of the E. P. Badger Company. The records reflecting
the above information were not maintained in such a manner as to
establish definitely that Semenov visited the above-described plant.
(Philadelphia teletype £~2-50)
Investigation disclosed that authorization for such a visit
would have been made by the 3rd Service Commaniand a large quantity
of the records maintained by the 3rd Service Command containing
information pertaining to clearance to visit industrial facilities
have been destroyed. (Kansas City teletype 5-7-50)

)
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On June 24, 1950, Harry Gold identified a folder found in
his residence, labeled "Miscellaneous" as containing an article
entitled "Houdry Process® dated April 5, 1941. Gold said that this
article, which concerned petroleum production, was written for delivery
to "Sam" and was based on information obbained in the Public ILibrary.
Gold said that it was possible that he may never have delivered this
report to "Sam" as this was about the time that "Sam® discontinued
contacting Gold until late in 1941,  (65-57449~496) -~

On June 26, 1950, Gold advised that "Sam” had been at Ben
Marden's "Rivierat a cafe close to the George Washington Bridge
(Fort lee, New Jersey). Gold said that incident occurred in late
1942 or early 1943. He said that %Sam" told him that the Manager
of the "Riviera" had stated that he would do anything to help
the Soviet Union because the Soviets were actually Pighting anti-
Semitism., Gold said that it was his impression that the Manager's
assistance was to be of a monetary nature.  (65-57445~-537)

Investigation at Fort lee, New Jersey, disclosed that the
"Riviera night club had been operated by, and presumably omed by,
Ben llarden prior to 1942, at which time it closed until its reoperning
in 1946 under new management. It was ascertained that Joe Silvers,
Sam Salwvin and Jack W. Arkin all performed in supervisory capacities
in the "Riviera” in 1942 and anyone of them could be regarded as a
manager since they were next in line to Marden. Silvers is known
to have committed suicide and Salvin and Arkin, who have not associated
with the "Riviera" since its closing in 1942, are presently residing
in Mew York City.  (65~57449-512)

The Wew York files do not reflect any security information
conceming Silvers, Salvin and Arkin, however, all three of these
individuals are prominently mentioned in the Fur Uressing Investigation
of 1939, as gamblers associated with larden in his various enterprises.

(65-57449-568) -
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Records of the Massachusetts Institute of Technology reflect
Semen Marck Semionov enrolled in that institution on September 19, 1938,
and was graduated in June, 1940. His application reflects that he
was bornm on March 1, 1911, in Odessa, Russia, was a citizen of the
USSR, and was then employed by the Amtorg Trading Corporation,
New York City. His application reflected further that he was
graduated from the Moscow Textile Institute in 1936 with a degree
in engineering and also had graduate studies there in 1936 and
1937, (Boston teletype 6~7-50)

Investigation of the activities of Semenov was instituted
by this Bureau in 1941 after he arrived in the United States as an
of ficial representative of the Amtorg Trading Corporation. He was
notified to the United States Departiment of State as a foreign
offieial on February 24, 1941. {On the notification form, his birth
date was shown as March 1, 1911, in Odessa, Russia, and it was
reflected that he had previously entered the United States on
January 19, 1938, under an American visa, issued by the American
Zmbassy in lloscow. He listed his home address as 805 St. Mark's
Avenue, Brooklyn, New Yarks)y (61—533}:’33&, @?f% }Sg:f»’l?ﬁ%—la) ';/’ -

Confidential Informant an Gma ¥ s dg‘;’
active informant of the ¥ew Yorlr Divisionfon b & 19:3-F5
advised on August 16, 1940, that one Semency was the nead of the b 7 c

Electrical Department of the Amtorg Trading Corporation and was
one of the most active GPU agents in the United Statdsd B (w)
(100-2-1623) .-

An anonymous letter addressed to this Bureau under date of
Mugust 7, 1943, advised that Semen Semenov was one of the close
associates of Vassili U, Zubilin, former Second Secretary of the
Soviet Zmbaggy in Washington, D. C., and reportedly the head of the
H¥VD in the United States. (100-47083-53;-100-203581~532)

It was reported in 1941 that Semenov had replaced B, .
Chubin as a Vice President of Amborg in July, 1941,
(61~5381-116~ page 104) .
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¥r. John Pritchard, Chief Engineer for E. P. Badger and Sons
Company, advised that under lend-lease ., Program that firm was supervising
a training program for Russian engineers, and that the Soviet Govermment
Purchasing Commission was headed by Semenov. Mr. Pritchard declared
that under this program the Russian engineers received approximately
two weeks training in the New York office of the company or in the
Amtorg office in New York, and thereafter, visited various petroleum
facilities in the United States. (100-~47083~5)

On March 2, 1944, while under surveillance by Bureau Agents,
Semenov was observed to make a surreptitious contact with Gregori M.
Kheifets, Vice Consul of the U.5.S.R., Consulate in San ancisco.@(w)
(Ibid.)

E7¢
n June, 1948, Confidential Informant él‘ D
n active informant of the San Francisco Division

advised that contacted by Semenov in the early part ch‘
of 1944 at which time SemenOVMto approach Metropolitan
Theophilus of the Holy Trinity Church for the purpose of securing
2 letter of recommendation for a young Russian engineer.

refused to comply with Semenov's request, Informant
sai wwt the letter of recormendation was to be used to place this
Russian engineer on & project under the gppervision of Professor
lawrence at the University of CaliforniaJf Tt is to be noted that W{@

Frofessor Lawrence is a well known atomic scientist., (u)
(100~-47053-18)

This same Jpformant advised in June, 1948, that he was 'é 7 4

again contacted bylSemenov g d November, 1947. The informant

advised that Semenov came informed he was D

back in the Uniied Sitates with the United Nations, and requested that
reconsider the recuest previously made by Semenov,

Informant was wmable to supply the name which Semenov was allegedly

using in his United Mations employmw bid.)

bric L. Pridonoff, 708 Westminister Street, ailhanmbra,
falifornia, was interviewed by Bureau Agents on February 1, 1949,
and advised that between 1943 and 1945 he was employed by the Aerojet
Engineering Company, Pasadena, California. He identified & photograph
oi Semenov as an individual whom he knew to have been in the United
States in January, 1944, for the purpose of purchasing oil refining
eguipment for the Soviet Union. While in jlew York City on business
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for his employer, Pridonoff related that he received a telephone call
from Semenov, who said he ungderstood Pridonoff was an engineer and that
he was of Russian descent. Pridonoff professed to be umable to explain
how Semenov knew he was in New York or how Semenov even kmew his
identity. Pridonoff met with Semenov and after a discussion of
engineering matters, Semenov asked Pridonoff several days later to

act as & Yconsulting engineer! for him and asked him to do some research
work on the type of fuel to be used in jet propulsion engines. According
to Pridonoff, he was offered $5,000 by Semenov to undertake this
assigment. According to Pridonoff, this proposition was obviocusly

an attempt to secure information from him since no research work

would be involved and he told Semenov he could not undertake the task
because the information was secret. On his suggestion to Semenov

that the latter might secure the desired information through the usual
liaison channels with the Army and Navy, Semenov repl;ed that there

was too mach red tape involved, (100~47083~24) =

-

Records of the Immigration and Naturalization Service reflect
that Semenov departed from the United States on Sepbembsr 26, 1944, at
Kalama, Waghington. There is no indication that he has re-~entered this
country since that tine. (New York teletype {=2-50) -

Information was received on April 19, 1949, indicating that
Semenov was then in Paris, France, as.a commercial representative of
Sovexportfilm. He held Passport de Service No. 25931. This
information was supplied to the Bureau by Confidential Informant

PO letter 4=19-49, cantloned
¥Y teletype 6-8~50)

ork Division}.

The Staite Department advised that in July, 1948, Semen 1.
Semenov was attached to the U3SR Diplomatic Mission, Paris, France.
The State Department had no further recent information. (100-47033-35) -

p MWMMMMQ -5 gm )g“'_?i

A stop notice on Semenov has been placed with the Central
Office of the Dmmigration and Waturalization Service in order that the
Dureau may be advised of any re-entry of Semenov into the United 3tates.

(100-47083-59) -
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" “ae mentionéd whove; “1n "éohnactish with "Steve Swarkz,” Harry Gold
adviged that on one occesion in late 1940, he had been contacted in Buffalo,
Nevw York, by an unknovn Russian who was substituting for Semen Semenov. Gold
has adviged further that the initial description he had given of “Steve Swartz"
was actually the deseription of the unknownfussien he met in Buffalo. This
deseription, 1t will be recalled, resembles that of Joseph Katz, known Soviet
agent. In fact, Gold had already positively i1dentified the jhotograph of Katz
88 bdeing tat of "Swartz,” prior to the time that he advised that the description
spplied ®© the unknown Russisy rather than "gSvertz.®

It is to be noted that Cold claims only to have met the unknown
Russian in Buffalo on ene occasion for approximately twenty to thirty minutes,
during which time they walked around the streets. Nevertheless, the deseription
Gold now attributes to the unknown Russisn includes such details as poor heslth,
probebly had stomsch trouble, and alwsys appeared unkempt.

On August 7, 1950, Gold eivised that he wished to correct some mis-
informstion he had given concerning the person he had reportedly met ig Buffalo,
Nev York, whom he had identified as Joseph Ketr. H, stated that he never met
Katz in Buffalo as he previcusly had said, On the contrary, he stated that he
met Katz upon instructions from “Fred,” who called Gold in Cincinnati, and asked
him to come to Hew York City. Gold said he went to New York City to the Hotel
New Yorker, where he was approached in the lobby by Joseph Katz. Katz said that
"Fred” had sent him to meet Gold. Katz spperently had been given a good description
of Gold, who stated he had no recollection of & passvord or any knowvledge that
he would not meet "Pred" at the hotel. Gold said that he registered at the Hotel
Rev Yorker under his own name. This meeting occurred in late April or early May
of 1940, According to Gold, Katz was interested in Gold‘s plans for the future
and in Gold's contacts with Benjamin Smilg. Gold told Katz that he ves returning
to Philadelphia and could not stay in Cincinnati. Ketz was disappointed but
offered no assistance in securing work for Gold in Cincinnati, Ohio. On this
occasion, Katz gave Gold sbout $100 to $150 for completion of the latter's
schooling at Xavier University. Gold said that his reason for not placing Katz
in the jotel New Yorker where he actually met him when first identifying Katz
to the interviewving sgents, was a deliberate faleehood to cover up his receiving
money from the Soviets., Gold said that this was his only meeting with Katz.

(65-57459-6k4k)

On Auguat 17, 1950, Gold poeitively identified a 1941 photograph
of Ketz as being the individual he met in the New Yorker Hotel lobby inm 1940,
(¥ew York teletype Aug. 17, 1950,
entitled "Joseph Katz, was, Espionsge-R")

Joseph Katz, who was one of Elizabsth T, Bentley's espicnage
superiors, is the subject of an extensive separate investigatiog.
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Although 1n hia aigned ata‘cement dated May 22, 1950, Gold
deoclared that he engaged in no espionage sativity from the oar}.y
Sumer of 1938 to July, 1940, when he originally olaimed he met
Jacob Golos, he admitted when interviewed June 7, 1950, that shortly
after he arrived in Cinoinnatl to assume his studies at Xavier Univer-
sity, he was residing with Mrs. Alys Brooks on Glendale Street. Omn
Thanksgiving morning, 1938, he received a telsphons o0all from ®Fred*
who told Gold to meet him Srmedietely in the downtown seotion of
Cinoinnati. Gold appesred at the designated time end place and "Fred®
instructed him to establish contact with a8 man named Ben Smilg. ™FRED®
merely said that Smilg lived in Dayton, Ohio, and was & high government
official. "Fred" gave Gold a small gift, the nature of whioch Gold
camot remember, to give to Smilg when Gold oontaoted him, and it was
intimated to Gold that Smilg would have information for Gold. "Fred"
supplied & paseword to use on meeting Smilg and Gold recalls it as
“"your old school mate Btan sends you his regards.”

G Be_jamin &nilg - Som'oe, 1938-1940

Gold was instruoted by "Fred™ to go to Dayton immediately
to meet Smilg but, unknown to "Fred,™ Gold went to Deyton about two
days leter end oalled on Smilg st his home. Gold desclared that on
this occasion he met Smilg's father and mother and that Smilg admitted
him to his home rather reluotantly and treated him in a 000l and wary
manner throughout the evening. Gold has the impreassion that Smilg
had a brother whose name was Dave and who was employed by the National
Cash Register Company in Dayton. Gold learned from Smilg the latter
was employed as en asromautical engineer at Wright Field at Dayton,
end when Smilg was driving Gold to the trolley stop, Gold, who had
used his correct name whenm being introduced at the Smilg howe,
furnished Smilg with his Philadelphia address and told Smilg to contsot
him there if he happenad to be in the East.
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Pursuant. to arrangement, Gold met "Fred' in Iiddlietown,
Ohio, two weeks later and said he wanted to know if Smilg gave Gold
anything., Gold reported to him that there must be some mistake because
of the manner in which Smilg acted. Gold has stated that he and "Fred"
argued about the matter and finally "Fred" threatened to write a letter
to Xavier University reporting that Gold had been a Communist. Gold
contimied that following this occasion, he made approximately two visits
in 1939, and two in 1940, to see Smilg in Dayton prior to the time Gold
was graduated from Xavier University. After each of these visits,
Gold became more certain that some mistake had been made because Smilg
was obviously trying to keep from meeting him and when Gold would so
report Yo "Fred" the latter would insist that Cold go back and see Smilg
again.

Gold further related that in the latter part of 1940, or
possibly in early 1941, his Russian contact “San" (Semenov) mentioned
Smilg to him and instructed Gold to go to Dayton and contact Smilg after
vhich Gold was supposed to meet M"Sam' in Cincimmati. Gold claimed that
he is not sure that he, in fact, did see Smilg as he was instructed to
do but he did report subsequently to ¥Sam" in Cincinnati that Smilg was
still not receptive, at which time "Sam" said “we will have to warm hin
up" and give hir Ya little reminder." In late January or early February,
1941, "SamM gave Gold three or four photostats of receipts for sums
ranging from 540.00 to $200.00, all of them being dated in 1936 or 1937,
suzh receipts evidencing the receipt of a specified sum o money for a
specific pericd o time and each was signed by Ben Smilg. At the same
time, "Sam” gave Gold photostats of two pages vhich appeared to deal
with aeronautical design and contained descripiion of mathedatical equations.
Gold received the impression that these might have been class notes. "Sam®
instructed %Gold merely to furnish the receipts to Smilg.

Gold immediately thereafter went to Dayton and exhibited the
photostats to Smilg in the livirg rom o” the latter!s residence. According
to Gold, Smilg tumed white and asked Gold if he knew what he was doing
and Gold replied that "this is just a reminder, yoi seem to have forgotten
about Stan." OSmilg told Gold that the photostats were receipts for
instructing Stan in the lagsachusetts Institute of Technolozy. Gold
informed interviewing agents that he had previously lsarned that Smilg
had attended MIT and that Stan was a fellow student whom Smilg tutored there,
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Smilg then told Sold he did not kmow what e mess something like this
oould csuse, and told Gold to get out of the house eand edded that from
the very first time Gold visited him he wanted to report Jold but did
not beocsuse of the terrible mess it would oause., Gold left the Smilg
residence and pursuant to previous instructioms from “"Sam® be burned
the photostats.

Approximately a week later, Gold reported to ¥gam® during the
¥ew York meeting what bad transpired between himself and Smiilg end "Sam*®
told Gold not to worry in that they would give Smilg a little time to
think it over. "“Sam" also remarked, according to Gold, the mms re-
ferred by the receipts were toc large in emowmt for tutoring, and
furthermore, Stan could tutor Ben in mathematics. Im April, 1941, -
ngam® told Gold that epparently a mistake hed been made in comnection
with the Smilg matter.

It is to be noted thet UYSam" ie¢ identioal with Semen Markovich
Semenov, & Russian pational who, in fact, did attend the Massachusetis
Institute of Technology. (Philadelphis teletype dated June 7, 1950)

An Atomioc Energy Aot-Appliocant investigation of Benjamin Smilg
was conducted by this Bureau and disclosed that he was born on June 11,
1913, at Boston, Messachusetts, the son of Harry end Rebscoa Smilg, both
of whom were born in Bussis. In his PSQ Smilg indicated that from 1931
%o 1935 he hed been a part-time tutor of miscellaneous atudents at the
Massachusetts Institute of Teohnology. Imvestigation disclosed that Smilg
has been employed as esn aeronsutical engineer at the Wright-Patterson
Air Force Bause, Dayton, Ohioc, from August 10, 1936, 1o the pressent tims,
except for the period from February 19, 1942, to Ootober 25, 1546, when
he was on furlouph from military service. He gserved as a Lieutenant
Colonel in the United States Army and the Base Provost Marshalts Office at
the above base cleared him for scoess to seoret end confidential material,
Smilg's co-workers described him ms an extremely capable, industrious,
honest and reputable individual who has no sympathies with foreign idsologies,
Nothing whetsoever of a derogatory nature concerning Smilz, during the
oourse of the investigation, was ascertaived. (116-163359-3, 4)

Bureau files contain no additional idenmtifieble references to
Benjamin Smilg.

0n June 19, 1950, Benjamin Smilg was interviewed and he identified
a photograph of Harry Gold as en individual who first asontaoted him at his
residencs, 307 Oxford Avenue, Dayton, Ohio, in the Fall of 1938. Smilg was
vague a8 to the exact deate of this and subsequent sontacts with Gold, but
he expressed the belief that all contacts were made while Gold was a student
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at Xavier Dniversity, Smilg steted that the first contact by Gold was
purely sooial and op the basis of mutual sequaintence with Stan, whom
he jdentified as Stanislaus Shumowsky (Shumovseky), & former fellow
gstudent at the Massechusetts Institute of Technology. On this ocontaot,
Gold edvised Smilg that he was & student at Xavier University end he
furnished Smilg with his Cinoinnati eddress. Smilg reozlled that Gold
encouraged him to visit Gold. :

Smilg advised that his second gontact with Gold cocurred ebout
two months later, probably in the easrly part of 1939. This was again at
the Smilg residence, and egein wag social in nature, with the exception
that on this ocoasion Gold made inguiry of Smilg 28 to the nature of his
work at Wright Field. Smilg stated that he did not divulge this inform-
ation to Gold. He believed it %tock place while driving Gold to the railroed
depot in Deyton, Chio. ‘

Smilgts third contact with Gold ooccurred two or three months
after the second meeting, probably in the late Spring of 1939. Omn this
ocoasion Gold told Smilg that he wes interested in securing general in-
formation on aireraft end he soliocited Smilg's cooperation in furnishing
such informetion. Smilg steted that when he told Gold that Gold had no
business receiving such informstion Gold still imsisted. OSmilg, who was
vague as to the exact date, stated that Gold attempted to oconvert him by
arguing generally that the Russisns were fighting our war, that it was dus
to shortsightedness of our politicel leaders that we were not in the war,
end that therefore it was the duty of everyome to help Russis. Swmilg
charasterized Gold's talk ss anti~Hitler rather than pro-Russian or
Communist., Smilg stated that he refused to ccoperate and attempted to
telk Gold out of his objectives, pointing out to Gold that if he werse
exposed it would refleet adverssly on the Jewish people. Smilg ssid that
at the tims he merely oconsidered Gold an overzealous, enthusisstic,'piax"
student. He recalled that this oconversation took place while he was
again driving Gold to the railroad depot.

Smilg advised that the fourth, and to the best of his resol-
lection, last contact with Gold was about three months after the third
meoating. On this ocoasion Gold exhibited to Smilg & photostat of what
appeared to be & receipt to Shumowsky, written on & piese of paper besring
Smilg's signature. He sald he recognized this receipt es being one
previously given Shumowsky in payment for tutoring while et the Massachusetis
Institute of Technology. &milg could mot recall the dste of ths receipt, byt
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stated that it must have been not later than 1935, the year he left
the Massachusetts Institute of Teohnology, es he mever received any
money from Shumowsky after that time. He stated he tutored Shumowsky
from 1931 to 1935 and received a total of approximately two thousend
dollars in payment therefor. He sald peymsnts were in average amounts
of one humdred dollars or more. Hs astated that Shumowsky wss sponsorsd
at the Massachusetts Institute of Teohnology by the Russian Government
and also was connected with Amtorg, and he therefore demanded receipts
to justify expenses. After being shown the recsipt, Smilg stated, he
then realized for the first time that Gold wes a Russian sgent as he
assumoed that Gold seoured this receipt fram Russia or through Amtorg
for the purpose of exerting pressure on him to galn his cooperation.
Smilg stated he still refused and has had no contact with Gold sinoce
that tims. .

Smilg edvised that he did not report Gold's contects with him
to the suthorities as hs was fearful of his job, and furthermore, becsause
he had not ocooperated with Golds He denled receiving sny glft or offer
of money from Gold. He a2lso denied that he ever drove Gold to Cinoinnati.
He stated he disliked Gold &5 mn individual from the first contaoct.

With respect to Stanislaus Shumowsky, Smilg asdvised thet during
1935 and 1936, while he was employed by the E. G. Budd Company, Phila-
delphis, Penusylvania, he wes contacted twioce on a social basis by
Shumowsky. He also stated he was again visited by Shumowsky at Wright
Fleld in the letter part of 1942, at which time Shumowsky was a Colonel
in the Russian Army, ettached to the Russian Purchasing Commission,
Deyton, Ohios He seaid that he saw Shumowsky on severel osccasions and
entertained him in his home wntil Shumowsky left Dayton in the early psrt
of 1843, He recelled thot on one occasion he told Shumowsky about Gold
contacting him and Shumowsky did not seem surprised snd merely laughed
off the incident. - Smilg stated he never oconsidered Shumowsky to be an
espionage agont, but now believes that his nams was furnished to Gold or
to contaots of Gold because of his close friendly relationship with
Shwmowsky. He denied ever furnishing informstion to Shumowsky, Gold, or
any other person. {Cincimmnati teletype 6/19/50)

Stanisleus Anton Shumoveky hss been nemed by an admitted Soviet
espionage agent =8 the person who first recsruited him in about the latter
part of 1935. Shumovsky reportedly wes born on May 9, 1802, st Ksrkov,
Kussia, He entered the United States as an alien student on September 27,
1931, and enrclled at the Massachusetts Institute of Technology. He
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reoceived his BS Degree in Aeronautical Engineering on June 5, 1934,
He reregistered as a graduate student in that year, but withdrew from
the sochool Marsh &, 19354 He reentered later, however, and received
his MS Degree in Aeronautioal Engineering from the Massaohusetts
Institute of Technology on Juns 9, 1936. It has been noted thet his
academic record reflects that in those courses ln aeronsutical engin-
eoring in which mathematios was & prime regquisite, Sh\movsky was B fair
or e poor student. After several extensions of stay Shumovasky departed
from the United States on January 14, 1939, He resntered the United
Btates in January, 1942, end it appears tbat he essumed duties at Daytom,
Ohio, as a representative of the Soviet UGovermment Purchasing Commiseion.
He reportedly left Deyton, Ohic, for Moscow, Russia, in March, 1943,

(65-2954)

By letter dated July 20, 1950, the information furnished by
Harry Gold concerning Smilg and the results of the interview of Smilg
wore made aveilable to the Atomio Epergy Commission and the United
States Air Force. With respect to Smilg's explanation that Gold hed
attempted to oonvert him by stating that the Russians were fightinmg our
war, end that it was the duty of everyons to help Russia since it was due
to shortsightedness of our lesders that we were not in the war, it will be
noted that the non-aggression pact between Germany end Russia wes in force
between August, 1939, to June 22, 1941, The argument that Kussis was
fighting our war would only apply, therefore, during the pericd from June
22 to December 7, 194l. 1In this regard Gold has stated that his last
contact with Smilg was in late January or early February, 1841, and
Smilg himself had steted that he believed all of his contacts with Gold
occurrsd while Gold was at Xavier University, which wes until sbout
June, 1940,

In ths light of the informetion in the above paragraph, Hary
Gold was again interviewed on July 19, 1950, and at that time stated his
last contact with Smilg wes definitely late January or early February,
1940, He said that he did not use the srgument with Smilg that Russis
was "fighting our war™ and recalls that the only war he talked to Smilg
about was the Flnnish-Russien war snd thet severel times Smilg had joked
with him ebout the way the Russien ermy had bogged down in the snow,
Gold further recalled that severel times he made excuses for Russim set-
backs in the Finnish-Russian war, but that he never used this wer ss en
arguing point with Smilg. In this cozpection it will be noted thet Gold
has admitted using such an argument with Alfred Dean Sleck. (Philedelphia
teletype July 19, 1980.)
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By letter dated July 27, 1950, the Atomic Energy Comaission
advised that Swilg had bsen granted a “Q¥ clearance on February 16,
1950, btat that on the basis of the information in the Bureau letter
‘of July 20, 1950, mentioned above, Smilg's "Q" clearance was suspended
July 24, 1950, pending clerification of ths information. The Atomic
Energy Commissicn letter further stated that appropriste military
autharities were being cantacted with the request that Swdilg not be
permitted to have any further ascees to restricted data or other
clasgified information perteining to the stomdc energy program until
his matter is resolved.

By Buresu letter dated July 31, 1950, a full field loyalty
investigation of Banjamin Smilg was instituted.

n August 24, 1950, Harry Gold was interviewed further concern~
ing his dealings with Benjamin Smilg. Gold stated that his first meeting
with Smilg was &s he had mreviously described. He added, however, that
on this occasion he gave Swilg a leather wallet. He recalled that Smilg's
fether praised the quality of the lesther in this wallet. A sscond
meeting with Snilg was attempted in early Febtruary 1939, but Smilg was
not homa, Gold said he telephoned the Smilg residence while in Dayton
and was advised that Benjamin Seilg was not home. The third meeting
happened in Maroh 1939, and Gold belisves on this occasion he met a
"baefy,” Jewish male, who was an amateur ham radio operator. This
cocurred at the Smilg home. He stated that he, Smilg and this other
individual attended a lecturer given by ludwig Lewisohn, & mrominent
Zioniet, After this lecturer they went to the outskirts of Daytenm, Ohio,
and had hamburgers and "malteds.”

Gold believed that he bhad one meeting with Smilg in the swsmer
of 1939, and was also of the opdnion that he sew Smd)g shortly prior
Christmas vacation in 1939, He saeid that at that time Smdlg spoke of a
planned trip to the East, sither Boston or New York City, Gold was of
the opinion that a short, fat Jewish aercnantical engineer, with a degrae
from New York University and who was also ewployed at Wright Field, was
at the Swilg homs this time, Gold ssid he made definite overtures to
Snilg but was rebtuffed.

Gold stated that he had & sixth meeting with Smilg in the
sring of 1940, possibly March, This time Smilg told Gold of an automobile
accident that Smilg had when he made his trip Bast. Gold was of the
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opinion that the accident was serious and had happened in Ohio or
Pennsylvania. A4t this meeting he asked Smilg point blank to assist the
Soviet Union and was again rebuffed. Gold said that he showed Smilg a
letter which he had received from WFred" for the purpose of showing

to Smilg, and which was purportedly from "Stan." He expressed the
belief that Smilg kept this letter and destroyed it, Gold said he

then wrote a letter to "Fred" in New York advising that he had no luck
with Smilg. He said that he wrote that he was "unable to sell the car®
along with other lititle personal things which indicated to Fred that
Smilg was uncooperative. Gold was unable to recall the address and name
to which he direcded the letter for Fred and believed the address was in
Brooklyn, New York., Gold's next meeting with Smilg occurred after
examinations in June 1940. Gold had received specific directions from
Joseph Katz at the Hotel New Yorker to get Smilg to cooperate. Gold told
Smilg meetings could be arranged at his convenience any time or any place.
He said he also gave an offer of financial help and that there was also
some talk of sending Smilg's brother to college. Smilg, however, was
5%i1ll uncooperative,

At the direction of Semenov, Gold had two meetings with
Smilg in late January and early February 1941, The details of these meetings
at which the photostatic copies of receipts were shown to Smilz remained
the same as first related by Gold., Gold definitely stated that one of
the receipts was dated in 1934 and one in 1935. He said that there was
possibly one dated in 1036. He said there were three or four receipts in
numbd er,

On the occasion of this interview Gold identified a photograph
of Benjamin Smilg as veing the 5milg he contacted in Dayton, Ohio, He was
unable to identify the photograph of Stanislaus Shumovsky but said that he
had seen a photograph of Shumovsky before.  (65-57449-557) .

During further interviews with Gold in November, 1550, he furnished
some edditional information concerning Smilg, recounting a total of thirteen
meetings., The additional pertinent information was that he had presented
Smilg with two letters from "Stan! the Tirst of which was a letter of intro-
duction and was delivered to Smilg on the occasion of their first meeting on
Thanksgiving Day, 1938. The other letter, according to Gold, was delivered
to Smilg in March or April, 1940. Gold stated that he read this letter, which
was from "Stan,” and that it was in & friendly tone, and in effect requested
Smilg to give Gold information as he had previously given it to "Stan"

(Stanislaus Shumovsky).
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Gold further stated that in April, 1939, his Soviet superior
"Fred" told bim to talk to Smilg about "Stan" inssmuck as Smilg owved &
great debt of gratitude to "Stan." Gold said that in early Jume, 1940,
he definitely propositioned Smilg, telling him that if it hed not been
for the USSR Smilg would not have completed his schooling at MIT.

In Januvary, 1941, according to Gold, Semern Semenov told Gold
that “"Stan" had given numerous gifts to Smilg and hed even peid medical
or hotel expenses for Smilg's faether in Boston. Gold specifically recalled
thet Semenov hed stated that if it had not been for "Stan" Smilg would be
& Jjanitor in a department store.

Of interest in connection with the statements of Gold indicating
that the Russians may have subsidized Smilg's education, Smilg's father,
Harry Smilg, stated on intervievw that be had paid his son's tuition at MIT
for the first year and that thereafter Ben Smilg went through MIT on
scholerships and loans, He stated his son bad tutored several students while
at MIT, one of whom was Stanislaus Shumovsky, but ke dld not know how much
money Shumovsky paid for tutoring, Harry Smilg also advised that after his
son began tutoring he paid some money toward the expenses of the Smilg
household. He denied that either he or his sons hagd received money from
Shumovsky to pay hospital or medical expenses. (116-163359-66 and 68)

On January 16, 1951, Harry Gold advised he now felt quite certain
that his Soviet superiors had made certain references to Smilg's former
involvement in Soviet espionage. Gold advised that shoxrtly affter his first
visit with Smilg in 1938 he believes that his superior "Fred” commented that
Smilg had given things to the Soviets in the past., Gold believed that this
comment was made by "Fred" to reassure Gold, who hed not been successful with
Smilg, thet Smilg was merely being cautious insofar as this was their first
meeting.

Gold said that his belief that Smilg had for sometime bveen mssociaeted
in espionage was further substantiated at the time he was designated to make
the contect with Smilg. He explained that in 1938 he wes having difficulties
with "Pred" principally because he, Gold, was snxious to enter a university and
secure his baccalaureate degree and because he had not been too productive for
some fouwr or five months. In August, 1938, in a meeting with "Fred," the latter
©0ld him that"all was forgiven," and that he was to proceed to Cincinnati
where he would enter & university and be put in contact with "a very important
government officiel.” Gold said that st no time was there eny indication that
this individual was to be recruited.
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Gold further advised on this occasion that in either late 1940
or early 1941 his then superior, Semenov, had also commented ebout Smdlg's
prior cooperation with Stanislaus Shumovsky. Gold, however, could not re-
call the specific comment of Semenov, nor the clrcumstances surrounding
same .

A separate espionage investigation is presently being conducted
on Smilg, during which time the Loymlty of Government Employee case is being
bkeld in abeyance. All efforts are being made to dstermine whether Smilg's
education was, in fact, financed by the Soviets, in view of the recent in-
formstion from Gold.



He Alfred Desn Slack -~ Source, 1940-1943

During the interview with Harry Gold on May 26, 1950, he

related that during the period from late 1841 (later ohanged to 1940)
to the Winter of 1943, he had espionage meetinge with four individuals
in upstate New York, specifically in the Cities of Buffalo, Rochester,
and Syracuse. He smid that sll four of these individuals appeared to
be Americans and, although he was vague on the physicel characteristics
of these contaots, he furnished scme desoriptive dsta concerning them.
He said that one of these men, whom he met once in Buffalo and onee in
Rochester in late 1941 and early 1942, was an employee of the Eastman
Kodak Company, Rochester, New York.

Photographs of numerocus suspects were exhibited to Gold with-
out effecting en identificetion. However, during interview on June 4,
1950, Gold steted that thres of the four alleged American oontacts,
desocribed in the foregoing paragraph, were non~existent psople end were
simply figments of his imagination. Gold stated that he origimally told
the story of meeting these individuals in order to avoid telling the
Agents about Al Slack, who he ssid was the individusl who previously hed
been described as the employee of the Bastmen Kedek Company end whem
Gold had implicated in espionege sotivities during interview on June 1,
1950, He stated that when he did name Slack, he was sshamed to admit
that he had 1lied sbout the thres other “contacts.”

On June 1, 1950, Gold steted that the individual, who had
previously been described by him &s an Americern employed et the Eastman
Kodak Company who wae known to Gold as "Martin® snd from whom Gold had
obteined information, was sctually sn indivi dual named Al Slack. He
stated that he had met Slack over a periocd of years during 1942, 1943,
and 1944, and that he, Gold, was kmown to Slack as "Martin” snd thet,
in faot, Slack never had been known to Gold es "Mortin,"

On June 1, 1950, and in subseguernt interviews, Gold furnished

considerable information concerming his contacts with Sleok during the
period 1941 to 1944, He related that he obtained from Slack information
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on processes dealing with kodachrome, including semples of chemicals,
and while Slack was employed at the Holston Ordnance Works in Kingsport,
Tennessee, he obtainmed informetion from him on explosives.

Sleck was identified as a chemist employed at the Sundure
Paint Company, 619 West Payette Street, Syracuse, New York. He vas
placed under investigation mpnd was subsequently gpprebended, on a8 charge
of violating Section 34, Title 50, U, S. Code.

In connection with contacts Gold had with Alfred Dean Slack at
Kingsport, Tennessee, investigatlon hes located two registration cards at the
Kingsport Inn, Kingsport, Tennessee, No. 4206 dated September 30, 1943, and
No. h807 deted October 23, 1943, both in the pame of Harry Gold. On June 27,
1950, the FBI lLaboratory advised that these two registration cards were in the
known handwriting of subject Barry Gold.

(Report of SA Robert E. Margison, dated
August 28, 1950, at Knoxville, Tennessee,
re Harry Gold).

Detelled information relating to Slack and his espilonage activities
is set forth in a separate brief which is being prepared.
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I, Abrsaham Brothman - Source, 1941

As indioated sbove, on Jwune 6, 1950, Harry Gold stated that he
did not know Jeoob Golos end that his stetements to that effect to
Bureau Agents in 1947, and in testlmomy before the Grand Jury in 1947,
were made at the insistense of Brothman inmasmuch as the latter had
stated to Buresu Agents in May, 1947, that Gold was put in contaoct with
Brothman by Jacob Golos.

Considerable information relating to Brothmen has been set
forth in this brief and in interviews subsequent to June 6, 1950, Gold
has furnished considerable additional informmation concerning Brothman
and the sssociation between them.

A separate brief is being prepaered soncerning Brothmen and
the additional information obtained from Gold is not being set forth
in this brief. His background motivities and association with Gold
are discussed in detsil ipn ths brief pertaining to him.
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J» Anatoli Antonovich Yakovlev, wa."John” ~Superior, 1944-1546
—

Gold has furnished some data comoerning ®John" in sddition to
those set out in his signed stetement dated May 22, 1850, and those
appearing iz thie memorandum in the section desling with the interview
of Gold on Mey 23, 18560.

G oy '.

Gold furniehed e fairly complete physical desoription of "John,™
and ssid that this contact appeared to be of Georgisn extraction end had
& distinetly Buropean walk. It was Gold's impression that "Jobn's" wife
was probably with him in the United States during the period Gold was in
ocontect with him, (Philadelphis teletype dated 5/26/50)

During a subsequent interview Gold sald he recalled that in 1944
% John" Bpoke of e desughter named Victorie, whom he ocalled Vicki. It was
Gold's impression that this child had been named after a grend Soviet
military victory, and it is Gold's belief thet Victoria was born either st
the time the Germans were repulsed outside of Moscow, or at the time of
the Battle of Stelingrasd. Gold said "Joln" may hsve hed other ohildren,
possibly & boy older than Vietoria. (Philasdelphie teletype 5/26/50)

In = later interview Gold stated that he reocalled that "John"
mentioned his daughter, Victoria, one time while they were walking on
Hiverside Drive in New York City. Gold ies of the impression that Victoria
wag with her fether in the United Strtes at that time, which he estimated
to be either late 1944 or early 1945, (Philadelphis teletype 5/27/50) [Ol

Gold seleoted (S)
8 photograph of Anetoli Antonovio oviev as possibly ng identical

with "John.“(m

On June 2, 1§50, Gold positively ldentified a photograph of
Yekovlev as being identical with "John." (Philadelphia teletype 6/2/50)

Two different photogrephs of Yekovlev whioh were obtained from
L&I-gmre exhibited to 1 Julius Klaus Fuohs but he was unable to
effect en identification .H.Clogg cable #501, dated 6/1/50)

Yekovlev entered ths United States at Sen Pedro, California, on
February 4, 1941, and was assigned as e clerk st the Soviet Consulmte,
New York City, from February 8, 1941, until December 27, 1946, when he
departed from the United States, destined for Parie, France. In June,
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1946, Yakovlev made.2 trip to Mosoow on a mission for Andrei Gromyko,

who was ther Soviet Ambassedor to the United Stetes, and upon

Yakovlev's retum , he was promoted to the position of Vice-Consul in

Few York City. He was born on May 31, 1911, in Doreioglebsk, Russia. (NY

teletype dated 6/2/50)

Records of the Depertment of Health, King's County, New York,
reflect birth certificates No. 21884 and No. 21885, recording the birth
of Vioctoris and Pavel Yakovleff, twins, on June 25, 1941, in the Israel
Zion Hospital, Brooklyn, New York. The father was listed as Anatoli, born
in Russia, age 30, employed as a clerk in the Russien Consulete, and the
mother was listed s Anastasia Demin, alsc born in Russim. (HY teletype
deted 5/31/50)

4
’

Bureau investigetion of Yakovlev was instituted in June, 1946,
after it had been determined thaet he hed been contaoted by Walter Carl
Neunson, a suspected NKVD Agent. In the light of Gold's identification
of Yakovlev as "John,™ authority hss been requested to interview Neunson
concerning his knowledge of Yskovlev's activities 130-346193) - b 7c

.. ) D
(whose identity should be protected) has advised Buresu Agents

at NKVD Agents were not known officielly at the Consulate or Embessy;
he pointed out, however, that they would soon beccme known unoffioially
to other persomnnel and would be shown great respect. He advised that
these Agents would go out sociaslly with the Consul Generel on many
oocasions and that the NKVD Representative in a particular diplematic
establishment would be the only perscn there having a personally owned
eutomobile. (P urther pointed out that usually the NEVD Resident
Agent in a partiouler diplomatic establishment would have the title of
Vice-Consul, and would ususlly keep irreguler hours, DBureeu investigetion
of Yakoviev estsblished thet he fitted all of the characteristiecs of an

agent of the NKVD es enumersted by -‘ﬂ{bi)d') e
/3

Investigation also established thet Yekovlev had infrequent ang
wnexpleined contact with ome Lan Adomian, a music composer who resided et
53 West 72nd Street, New York City. Adomisn is Kussien born end & matur-
alized United States ocitizen. The contacts betwsen Yakovlev and Adcmimn
appesred to be under suspicious circumstances and specifioc ressons for
their frequent and apparently olandestine meetings were never ccmpletely

established.paK100~346193-11, 18) .
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Photograﬁhs of Anstoli A. Yakovlev and lan Adomien were dis-
played to Whittaker Chambers on June 16, 1850, without effeoting an
identification. (100-846193~31)

On Juns 2, 1860, Walter Carl Neunson wag reimterviewed. He
claimed that he first met Yekoviev at the Hotel Bavoy, Mosocow, Russia,
in 1930, at whioh time this acgquaintance was very casusl. He believed
Yakovlev was possibly employed ee a Russian Army clerk et the time.
Neunson was then employed by Zernotrust of Moscow and was ettending en
interpreterts school in Moscow.

Neunson edvised that he next met Yakovlev sometime in 1936
and agein in 1937 in Moscow. Neunson steted during those years Yekoview
sddressed at least two or possibly more semi-annual conferences of
teohnicians who attended the Engineering and Technieal Institute in
Moscow. He recelled that Yekovlev's addresses dealt with problems of
industrial production and were only partly political.

Neunson stated that he believed that at that time Yskovlev was
employed by the GPU and olsims that he met Yekovlev on at least one
cccasion in the oorridors of the GPU Building in Moscow, in which Neunson
was viziting in an effort to expedite his passport and visa for a return
to the United States. Neunson advised thot Yakovliev mever motually told
him that he represented the GPU.

Neunson stated that he had no official dealings with Yskovlev
or the GPU and does not have any knowledge &s to Yakovlev's duties or
scope of amuthority.

Neunson stated that he met Yakovlev on severel occaesions in
1936 and 1937 at sooial meetings, and that Yakevlev's friends generally
addressed him under the nickname "Kolya.*

Neunson edvised that he did not see or hear of Yekovlev egeain
wtil they met at the Hussian Consulate, NWew York City, in July, 1944,
Be stated that he oalled on Yakovlev on several ococesions at the
Consulate gocially during 1946, and Yekovlev restricted their econversations
to innoouous ocomments ebout old times in Russia.

Neunson also advised that Yakovlev never discussed the saope
of his activities with Neunson except to complain about being continually
overworked and homssick. Neunson stated that he never met Yakovlev's
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family, either in the United States or Moscow, and has no details as
to his personal or official life. ‘

Neunson advised, during an interview in 1947, when he saw
Yakovlev at the Russian Consulate in New York City, he asked him questions
concéeming his occupation, and that when Neunson stated he was employed by
the Baldwin Iocomotive Company he asked Neunson if he knew Ivanov, the
head of a group of Russian inspectors stationed at that company. Neunson
also stated that he asked general questione concerning the attitude of
Americans toward Russia,

Neunson also stated that when he left Yakovlev, Yakovlev told
him if anything went wrong at the Baldwin lpcomotive Company, Neunson was
to get in touch with Yakovlev and advise him.

Neunson advised that following this interview with Yakovlev he
was visited by an NKVD agent in August, 1944, and that this agent drove
him around the Eddystone Plant of the Baldwin Ipcomotiva Works and
questioned him concerning the handling of locomotives being built for
Russia.

Neunson advised that in his next conversation with Yakovlev in
Novenmber, 1944, Yakovlev asked him whether anyone had visited him, and
Neunson told him that he had been visited but he could not recall the mants
name. Yakovlev told Neunson to forget the man, (100-346193-37) |

By letter dated June 20, 1950, the Central Intelligence Agency
was advised of Yakovlev's identification as Harry Gold's superior. It
was also advised that Yakovlev was last known to be in Paris, France, and
the Central Intelligence Agency was requested to determine if Yakovlev
was still in Paris, and to furnish information concerning Yakovlevis
activities. (100-346193-33) -

A stop notice on Yakovlev has been placed with the Central Office
of the ITmmigration and Naturalization Service in order that the Bureau will
be advised of any reentry of Yakovlev into the United States. (100~346193-45)

A nationwide stop against Yakovlev!s reentry into the United
States has also been placed with the U. 5. Customs Service. (100-346193~49)




